
رهبر معظم انقلاب اسلامی 
در دیدار دانشجویان و دانش آموزان

آمریکا  با  مذاکره 
ندارد  نتیجه ای  هیچ 

چقدربرایمقابلهباسیلآمادهایم

زخم سیل 

معاون املاک و اراضی آستان قدس 
رضوی اعلام کرد:

حذف جریمه مستأجران 
زیر 10 میلیون تأخیر بدهی

محدودیت های 
ترافیکی 13 آبان 

در مشهد 
اظهارنظرها درباره مهمترین رویداد 

فرهنگی مشهد ادامه دارد؛

 نمایشگاه کتاب مشهد
 از نگاه شورایی  ها

مربی تیم توس: شانس زیادی برای 
فینالیست شدن داریم

اهدای مدال های کشتی گیر 
 آذربایجانی به 

موزه آستان قدس

گزارش روز

خبر روز

در این شماره می خوانید
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شماره 566 / 8 صفحه/ قیمت 2000 تومان در مشهد  /  عوامل فروش و شهرستان ها 1000 تومان

گزارشیازسهپروژهانبوهسازیشکستخورده؛

شد شروع  پیش  سال  پانزده  داستان، 
انتقادها از صحبت های طیبه ماهروزاده به 

خاطر تضاد آن با عدالت آموزشی

پس لرزه های 
سخنان ناشیانه 

همسر 
حداد عادل

کارشناسمعماریوشهرسازی:

معماریمشهد
فخرالملوکخانمیاست
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عضو هیات رئیســه کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس با بیان اینکه پیگیری پیشنهاد 
صلح هرمز با هدف تنش زدایی در منطقه است، گفت: تأمین منافع متقابل کشورها باید 
اصلی ترین ضمانت تحقق پیشنهاد صلح هرمز باشد.جلیل رحیمی جهان آبادی با اشاره به 
نامه رسمی دولت جمهوری اسلامی ایران به کشورها عضو شورای همکاری خلیج فارس، 
گفت: امنیت منطقه ای، رشــد و توسعه منطقه یکی از سیاست های رایج در تمام مناطق 
جهان اســت. به عنوان مثال در حوزه شرق آسیا، اروپا یا آمریکای شمالی از طریق اتحاد 
و همگرایی منطقه ای، رشــد و پیشرفت و بهبود شرایط زندگی برای مردم رخ داده است. 

منطقه خلیج فارس نیز این استعداد را دارد که بر پایه همگرایی و بهبود روابط میان اعضا 
شاهد رشد و پیشرفت اوضاع باشد تا امنیت پایدار ایجاد و تنش ها کاهش یابد.نماینده مردم 
تربت جام، تایباد و باخرز در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: پیشنهاد رئیس جمهور 
تحت عنوان »صلح هرمز« که به صورت رسمی در سازمان ملل متحد بیان شد و در قالب 
نامه رسمی از سوی وزارت امور خارجه به همسایگان و کشورهای حوزه خلیج فارس ارائه 
شده است؛ در راستای تنش زدایی در منطقه خلیج فارس و بهبود روابط ایران با کشورهای 

همسایه به ویژه دولت عربستان است که بیشترین تنش را با ایران دارد.

تأمین منافع متقابل، 
اصلی ترین ضمانت تحقق 
پیشنهاد صلح هرمز

/511ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی1
ادارهثبتاسنادواملاکحوزهثبتملکفریمان

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی. برابر رای شماره 139860306022000653 هیات اول  موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ملک فریمان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای حسن 
بلالی فریمانی فرزند علی اکبر به شماره شناسنامه 3744 صادره از فریمان در یک باب ساختمان به مساحت 204/86 
متر مربع پلاک 231  اصلی واقع در بخش13خریداری از مالک رسمی  آقای علی اکبر آخرتی محرز گردیده است 
. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به 
صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به  مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
 تاریخ انتشار نوبت اول:98/7/28   تاریخ انتشار نوبت دوم:98/8/13

محمدرضا  رجایی مقدم ـ رئیس ثبت اسناد و املاک فریمان
********************************************

/511ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی2
ادارهثبتاسنادواملاکحوزهثبتملکفریمان

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی. برابر رای شماره 139860306022000654 هیات اول  موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ملک فریمان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم مرضیه 
سعادتی نسب  فرزند حسینعلی به شماره شناسنامه73 صادره از فریمان در یک باب ساختمان به مساحت 154/08  
متر مربع پلاک 231 اصلی واقع در بخش13خریداری از مالک رســمی آقای علی اکبر آخرتی محرز گردیده است 
. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به 
صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به  مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
 تاریخ انتشار نوبت اول:98/7/28  

تاریخ انتشار نوبت دوم:98/8/13
محمدرضا  رجایی مقدم ـ رئیس ثبت اسناد و املاک فریمان

******************************************
511/3ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی

ادارهثبتاسنادواملاکحوزهثبتملکبردسکن
هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی

آگهــی موضوع مــاده 3 قانون وماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وســاختمانهای فاقد 
سندرســمی برابر رای شماره 139860306021000574 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی 
وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقر در واحد ثبت ملک بردسکن تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی محمد رضا 
مسروری به شناسنامه شماره  60کد ملی 5729458444 صادره بردسکن فرزند قاسم در ششدانگ یک باب ساختمان 
به مساحت 834/30 مترمربع به در قسمتی پلاک 292 فرعی از 4 اصلی در بخش 4 شهرستان بردسکن خریداری 
از مالک رسمی خانم فاطمه رفعتی و ورثه قاسم مسروری محرز گردیده است .لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دونوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت یک ماه اعتراض خودرا به این اداره تسلیم وپس ازاخذ رسید، 
ظرف مدت یک ماه ازتاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود رابه مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است درصورت 

انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول 1398/7/28 تاریخ انتشار نوبت دوم 1398/8/13

غلامرضا گنج بخش -رئیس ثبت اسناد و املاک بردسکن 
*************************************************

511/4ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی
ادارهثبتاسنادواملاکحوزهثبتملکبردسکن

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی
آگهــی موضوع مــاده 3 قانون وماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وســاختمانهای فاقد 
سندرســمی برابر رای شماره 139860306021000573 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی 
وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقر در واحد ثبت ملک بردسکن تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی محمد رضا 
مسروری به شناسنامه شماره 60 کد ملی 5729458444 صادره بردسکن فرزند قاسم در ششدانگ یک باب ساختمان 
به مساحت کل 1068/75 مترمربع مفروز و مجزاشده از قسمتی از پلاک فرعی292 از  اصلی4 در بخش 4 شهرستان 
بردسکن خریداری از خانم فاطمه رفعتی و قاسم مسروری محرز گردیده است .لذا به منظور اطلاع عموم مراتب دردو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت یک ماه اعتراض خودرا به این اداره تسلیم وپس ازاخذ رسید، 
ظرف مدت یک ماه ازتاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود رابه مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است درصورت 

انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول 1398/7/28 تاریخ انتشار نوبت دوم 1398/8/13

غلامرضا گنج بخش -رئیس ثبت اسناد و املاک بردسکن 

************************************************
511/5ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی
ادارهثبتاسنادواملاکحوزهثبتملکمشهدمنطقهپنج

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی برابر رای شماره 139460306003010408 هیات اول/ موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی خانم فاطمه حیدری زاده سعد آبادی فرزند محمد به شمار شناسنامه 4450 صادره از مشهد در ششدانگ یک 
باب خانه به مساحت 69 متر مربع قسمتی از پلاک 41 فرعی از 66 اصلی بخش 9 واقع در خیابان تامین اجتماعی 
قائم 25 چهار راه دوم سمت چپ پلاک 57 خریداری از مالک رسمی آقای/ ابراهیم رضائی گرو و مومن علی سیاح 
محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که 
اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواد شد. تاریخ انتشار نوبت اول: 98/8/13 . تاریخ انتشار نوبت دوم: 98/8/29 .
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت  اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

*****************************************
511/6ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی
ادارهثبتاسنادواملاکحوزهثبتملکمشهدمنطقهپنج

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رســمی برابر رای شماره 139860306271002704 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض 
آقای / صالح بایسته تندبسته فرزند حسن به شماره شناسنامه 10187 صادره از مشهد در ششدانگ یک باب خانه/ 
به مساحت 89/45 متر مربع قسمتی از پلاک 243 الی 247 فرعی از 12 اصلی بخش 9 واقع در بلوار طبرسی اول ـ 
خیابان ایثار ـ نبش ایثار 14 خریداری از مالک رسمی آقای حسین سفیدکار محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواد شد. تاریخ 

انتشار نوبت اول: 98/8/13 . تاریخ انتشار نوبت دوم: 98/8/29 .
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت  اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

*************************************************
511/7ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی

ادارهثبتاسنادواملاکحوزهثبتملکفریمان
هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رســمی برابر رای شماره 139860306022000692 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک فریمان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
آقای یوسف داریوش نیا فرزندغلام به شماره شناسنامه 1 صادره از گناباد در یک باب مغازه به مساحت 132/30 متر 
مربع پلاک 3450 فرعی از 276 اصلی واقع در بخش 13 از محل مالکیت مشاعی متقاضی محرز گردیده است. لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواد شد. تاریخ انتشار نوبت اول: 98/8/13 . تاریخ انتشار نوبت دوم: 98/8/29 .
محمد رضا رجایی مقدم ـ رئیس ثبت  اسناد و املاک فریمان 

*******************************************
511/8ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی

ادارهثبتاسنادواملاکحوزهثبتملکفریمان
هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رســمی برابر رای شماره 139860306022000617 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک فریمان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
آقای احمد بذر افشــان کته شمشیری فرزند اسماعیل به شماره شناسنامه  0840133286صادره از مرکزی در یک 
باب ســاختمان به مســاحت207/45  متر مربع پلاک2405 فرعی از276 اصلی واقع در بخش 13 از محل مالکیت 
رســمی آقای قاسم مزینی متقاضی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواد شد. تاریخ انتشار نوبت اول: 98/8/13 . تاریخ 

انتشار نوبت دوم: 98/8/29 .
محمد رضا رجایی مقدم ـ رئیس ثبت  اسناد و املاک فریمان

انتقادهاازصحبتهایطیبهماهروزادهبهخاطرتضادآنباعدالتآموزشی

پسلرزههایسخنانناشیانههمسرحدادعادل
طیبه ماهروزاده اســتاد دانشگاه 
الزهرا و همســر غلامعلی حداد 
عادل رئیس فرهنگســتان ادب 
فارســی که یکــی از مهمانان 
برنامه جدید زاویه شبکه 4 درباره 
بود، در بخشی  عدالت آموزشــی 
از حرف هایش بــا تاکید بر اینکه 
مخالف جدی مدارس غیر انتفاعی 
غیرانتفاعی  »مدرسه  گفت:  است، 
تأســیس کردیــم، چــون وقتی 
پسرم به سن دبیرســتان رسید و 
می خواست به رشته علوم انسانی برود، مدرسه مناسبی 
برایش وجود نداشت.«غلامعلی حداد عادل و همسرش 
از بنیانگذاران دبیرستان های غیر انتفاعی فرهنگ پسران 
و دختران هستند. این دبیرستان ها مختص دانش آموزان 
علاقمند به رشــته علوم انسانی اســت. در حال حاضر 
فریدالدین حداد عادل پسر غلامعلی حداد عادل مدیریت 
مدارس فرهنگ را برعهده دارد. فریدالدین حداد عادل 
متولد سال 52 اســت و دوران دبیرستان را در مدارس 
دولتی دانش قلهک و جلال آل احمد تجریش گذرانده 
است. مدارس فرهنگ در ســال 71 تأسیس شدند. از 
نکات جالب توجه این اســت که ماهــروزاده دقیقاً از 
وضعیت نامناسب مدارس در مقطعی سخن می گوید که 
آن زمان همســرش معاون وزیر آموزش و پرورش بود. 
غلامعلی حداد عادل از سال 61 تا 72 به مدت 11 سال 
معاون وزیر آموزش و پرورش بود. در دوران مسئولیت او 

محتوای بسیاری از کتب تغییر کرد.
پس از انتشــار گسترده ســخنان ماهروزاده در فضای 
مجازی کاربران شبکه های اجتماعی و فعالان رسانه ای 

به شدت به این سخنان واکنش نشان دادند.
سوابق طیبه ماهروزاده

طیبه ماهروزاده دارای دکترای فلســفه تعلیم و تربیت 
است و در سمت های اجرایی بسیاری چون، مشاور وزیر 
علوم، تحقیقات و فناوری، مدیر پژوهشــکده مطالعات 
زنان دانشگاه الزهرا و دانشیار دانشگاه الزهرا، همچنین 
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی، عضو هیات مؤسس 
انجمن فلسفه ایران، عضو هیات امنای سازمان انجمن 

اولیا و مربیان، مؤسس شــبکه زنان دانشمند مسلمان 
و ســردبیری چندین مجله تخصصــی و… فعالیت 
کرده است.طیبه ماهروزاده دبیرستان دخترانه فرهنگ 
مخصوص علوم انســانی را تأسیس کرد و تا چند سال 
این موسســه با نظر او اداره می شد. دبیرستان دخترانه 
فرهنگ در ســال )1382( از طــرف وزارت آموزش و 
پرورش به عنوان 4 مدرســه عالی ایران معرفی شد.  او 

عضو شورای عالی آموزش و پرورش است.
انتقادها

انتقادها از ســخنان طیبه ماهروزاده از چند زاویه مطرح 
شده است. برخی می گویند این سخنان با ادعای عدالت 

در آموزش و پرورش همخوانی ندارد.
عبدالرضا داوری فعال رســانه ای و از مشاوران محمود 
احمدی نژاد در این باره معتقد است: »موضوع اظهارات 
خانم ماهروزاده، همسر جناب حدادعادل، فراتر از تأمین 
امکانات تحصیلی برای فرزندش اســت. او با نهادینه 
کردن آمــوزش اختصاصی و پرهزینه ای که محدود به 

فرزندان فرادستان باشد، بدنبال بازتولید طبقه حاکم در 
عصر جانشینی و تثبیت ریشه های کاست قدرت است.«
محمد مســاعد روزنامه نگار و فعال رســانه ای اصلاح 
طلب از همین زاویه به ماجرا نگاه کرده و نوشــته است: 

»مســئله اصلی این نیســت که مدارس حدادعادل بر 
زمین های مصادره ای یا مفت خر شــده از اموال عمومی 
بنا شده اند. مسئله اصلی این است که این مدارس همین 
حالا مشــغول تربیت »صاحبان آینده« ما رعایا هستند 
و ترســی از نمایش این »نابرابری برنامه ریزی شــده« 
هم ندارند.«کاربران دیگری تشکیل مدرسه فرهنگ را 
مصادق »تعارض منافع« دانسته اند، چرا که در آن زمان 
غلامعلی حداد عادل معاون وزیر آموزش و پرورش بوده 
اســت.کاربران زیادی به همســر غلامعلی حداد عادل 
وضعیت آموزشــی مناطق محروم از جمله سیســتان 
بلوچستان، کرمان، خوزستان و ... را یادآوری کرده اند.از 
سوی دیگر کاربران زیادی به ماهروزاده یادآوری کرده اند 
که هم خودش و هم همسرش مسئولیت های عالی در 
سیستم آموزش و پرورش کشور داشته اند و این پرسش 
را مطرح کرده انــد که چرای برای بهبود مدارس دولتی 
کاری نکرده اند.مرجان لقایی روزنامه نگار در این باره به 
کنایه نوشته اســت: »چقدر سرنوشت فرید مامان شبیه 
سرنوشت بچه های بلوچستانه. برای فرید مامان مدرسه 
خوب نبود. برای بچه های بلوچستان مدرسه اصلًا نبود. 
حتی کپری. نــه مامان و بابا مســئولیت دارن نه فرید 
مامان.«وحید اشتری فعال رسانه ای اصولگرا هم معتقد 
است: »همســر آقای حداد عادل یک فرد نیست. یک 
ژانر اســت. یک ژانر رایج از مدیران جمهوری اسلامی 
که بعد از انقلاب ســرکار آمدند. به جای اینکه مشکل 
کشور را حل کنند تا جامعه بهره مند شود چنان دنبال حل 
کردن مشکل خودشان رفتند و سفره شان را از مردم جدا 

انداختند که انگار همه چیز هنوز دست ساواک است. »
پسر فتاح و توئیتی که حذف شد

اما سخنان طیبه ماهروزاده با توئیتی از امیرحسین فتاح 
پسر پرویز فتاح رئیس بنیاد مستضعفان، حاشیه بیشتری 
پیدا کرد. امیرحسین فتاح مدعی شده بود »مدرسه آقایی 
حداد برای بنیاد مستضعفان است که سالهاست اجاره ای 
بابت آن پرداخت نشــده است و ... » برخی کاربران به 
فتاح گفتند که چرا پدرش ماجرا را پیگیری نمی کند و او 
هم تاکید کرد که موضوع در دست پیگیری است. این 
توئیت پس از بازتاب وسیعی که داشت، حذف شد.علی 
مجتهدزاده وکیل دادگستری در همین رابطه بااشاره به 

توئیت امیرحســین فتاح و ماجرای حمله چند ماه پیش 
به دانشــکده خبر خطاب به رئیس بنیاد مســتعضفان 
نوشته است: »آقای فتاح بعد از انتصاب به ریاست بنیاد 
مستضعفان بدون حکم قضائی عده ای گردن کلفت را 
برای تخلیه دانشــگاه خبر با توجیه عدم پرداخت اجاره 
گســیل داشــت، اما امروز فرزند ایشــان مدعی است 
حدادعادل مدت هاست اجاره محل مدرسه فرهنگ را به 

بنیاد نپرداخته! علت این تبعیض چیست!«
دفاع تمام قد حسام الدین آشنا از حدادعادل

اما حســام الدین آشــنا مشــاور رئیس جمهور که در 
بحث های توئیتری حضــور فعالی دارد به دفاع از حداد 
عادل و ماهروزاده پرداخته است. او دو توئیت در اینباره 
منتشر کرد. آشنا ابتدا درباره غلامعلی حداد عادل نوشت 
»دکتــر غلامعلی حداد عادل از چهره هــای ماندگار و 
پرفروغ آموزش و پرورش دهه های اخیر در ایران است. 
قدر خدمات فرهنگی و دانشورانه ایشان در آ. پ، آموزش 
دائرة المعارف، فرهنگســتان زبان،  عالی، ترجمه قرآن، 
شورای عالی انقلاب فرهنگی و دبیرستان های فرهنگ 
هنوز کم شناخته شده اســت. سیاسی کاری نکنیم. آشنا 
در توئیت دوم با تاکید بر اینکه »فریدالدین حداد عادل 

دانش آموز دبیرستان فرهنگ نبوده است«، نوشت: »دکتر 
حداد عادل برای فرزندش مدرسه نزد بلکه به عنوان یک 
پدر، مشکل دانش آموزان مستعد و خانواده های علاقمند 
به علوم انســانی را درک کرد و با تأســیس دبیرستانی 
غیردولتی-بدون تحمیل هزینه بر دولت-الگویی برای 
مدارس دولتی ایجاد کرد.« دفاع مشــاور رئیس جمهور 
از غلامعلی حداد عادل هم بازتاب وســیعی در فضای 
مجازی داشته و انتقادات زیادی از آن شده است.غیر از 
حسام الدین آشنا کاربران دیگری نیز از حداد عادل دفاع 
کردند و برخی هم معتقدنــد که حملات به ماهروزاده 
منطقی و منصفانه نیســت. این عده بــه ویژه بر این 
موضوع تاکید دارند که مدارس فرهنگ برای تحصیل 
فرید الدین حداد عادل تأســیس نشده اند چرا که در آن 
زمان حداد عادل دیگر یک دانش آموز دبیرستانی نبوده 
اســت. از طرف دیگر کاربران زیادی از عملکرد مدرسه 
فرهنگ دفاع کرده و فرهنگ را دبیرستانی با کیفیت و 
مناسب ارزیابی کرده اند.حسین دهباشی فعال رسانه ای 
در اینباره نوشته است: »تأسیس دبیرستان فرهنگ، از 
معدود اتفاقات بسیارخوب در علوم انسانی بود که حتماً 
بهتر هم می توانست/ می تواند باشد. و آقای حدادعادل 

قطعاً بی عیب نیست، اما دست کم این یک قلم در شمار 
خدمات ماندگار و ارزشمند او است که کلی دانش آموخته 
باسواد تقدیم ایران کرد. این اگر رانت است، بیش باد!«

توضیحات طیبه ماهروزاده
پــس از این واکنش ها و جنجال هــا طیبه ماهروزاده با 
انتشــار متنی کوتاه سعی کرد درباره سخنانش توضیح 
دهــد. او برداشــت ها از اظهاراتش در برنامــه زاویه را 
»نادرســت« خواند و تاکید کرد »تأســیس دبیرستان 
فرهنگ بعــد از فراغت فریدالدیــن ]فریدالدین حداد 
عادل[ از دوره دبیرســتان صورت گرفته و وی در این 
دبیرستان تحصیل نکرده است.«به گفته ماهروزاده اشاره 
به تحصیل فریدالدین حداد عادل صرفاً به منظور »بیان 
وضعیت نامطلوب رشته علوم انسانی در آن زمان بوده و 
این مطلب با دقت در صحبت اینجانب به روشنی قابل 
اثبات است«.این عضو شورای عالی آموزش و پرورش 
گفته است: »در برنامه به صراحت گفته شد که مدارس 
دولتی فرهنگ )که تعداد آن ها در حال حاضر در حدود 
یکصد مدرسه تخمین زده می شود و باعث توسعه علوم 
انسانی شده است( هیچ ارتباطی با موسسه غیرانتفاعی 

فرهنگ ندارد.«

شرایطویژهاشتراکانبوهروزنامهصبحامروز
برایپیکموتوریها،باربریهاوشرکتهایخدماتی
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مدرسه غیرانتفاعی 
تأسیس کردیم، چون 

وقتی پسرم به سن 
دبیرستان رسید و 

می خواست به رشته 
علوم انسانی برود، 

مدرسه مناسبی برایش 
وجود نداشت
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مدیر کل ثبت اسناد و املاک:
افزایش 11 درصدی تنظیم اسناد و گواهی امضا 

در دفاتر اسناد رسمی استان خراسان رضوی
مدیر کل ثبت اســناد و امــلاک از افزایــش 2.8 درصدی 
تنظیــم اســناد و 42.2 درصــدی گواهی امضــا در نیمه 
 نخســت امسال نســبت به مدت مشابه ســال قبل خبر 

داد.
محمد حســن بهادر، مدیر کل ثبت اســناد در یازدهمین 
کمیته اســناد و املاک ایــن اداره کل که با حضور معاونین، 
روســای ســتادی و اعضای هیات مدیره کانون سردفتران و 
دفتریاران استان تشکیل شد گفت: تا پایان شهریور ماه سال 
جاری تعداد 566 هزار و 700 سند، 248 هزار گواهی امضا و 
قریب به 32 هزار خدمت ثبتی در دفاتر اســناد رسمی استان 
تنظیم و انجام شدهاست که در مجموع نسبت به مدت مشابه 

سال 97 بیش از 11 درصد رشد داشتهاست.
مدیر کل ثبت اســناد و املاک افزود: بیشــترین رشد تمامی فرآیندهای انجام 
شده در دفاتراسناد رسمی استان در شهرستان بردسکن و کمترین آن مربوط به 
خواف با منفی 2.7 درصد بوده و مشــهد نیز دارای رشد 1.8 درصدی در تنظیم 

اسناد و 36 درصدی در گواهی امضا در این دوره بودهاست.
وی با بیان این که میانگین رشــد اسناد ثبت شده در دفاتر اسناد رسمی در ده 
سال اخیر در خراســان رضوی 6.3 درصد بوده است، خاطرنشان کرد: به طور 
متوســط ســالانه قریب به 500 دفترخانه در سطح استان، بیش از 1 میلیون و 
200 هزار سند تنظیم می نمایند که رتبه این استان در کشور از حیث تعداد اسناد 

تنظیمی بعد از استان تهران قرار گرفتهاست.
*هزینه های بالای تنظیم اسناد، باعث ایجاد پدیده سند رسمیگریزی می شود

محمد حســن بهادر با اشــاره به تاکیدات قانونگذار در ماده 62 احکام دائمی 
توســعه کشور مبنی بر توسعه ثبت رســمی ادامه داد: متاسفانه هر ساله نیمی 
از اســناد فروش املاک در استان با وکالت فروش انجام می شود، بطوریکه در 
این دوره شــش ماهه 44 هزار و 600 سند در رابطه با بیع قطعی غیر منقول با 
کاهش قریب به 12 درصد و نیز 23 هزار و 500 ســند وکالت فروش اینگونه 

اموال تنظیم شدهاست.
مدیر کل ثبت اســناد و املاک در تشــریح موضوع با تلویح خاطرنشان کرد: 
به نظر می رســد ســختگیری برخی از ادارات، نهادها و سازمانهای وابسته که 
متولی پاســخ استعلامات هســتند و همچنین هزینههای بالای تنظیم اسناد، 
باعث پدیده ســند رسمیگریزی می شــود و چنانچه موضوع ادامه پیدا کند هم 
حاکمیت و هم مردم متضرر خواهند شــد. تنظیم اسناد عادی و یا به اصطلاح 
وکالتی ضررهای مادی هنگفتی را به مراجع قضایی جهت رسیدگی به دعاوی 
ناشــی از اینگونــه پرونده ها خواهد زد و هم مردم ضررهــای مادی و معنوی 

فراوانی متحمل می شوند.
این مسئول اظهار داشت: راهی جز شفافسازی در معاملات، اجرای کامل طرح 
کاداستر و ترویج فرهنگ سازی ســند رسمی برای جلوگیری از این بینظمیها 
در معامــلات وجود ندارد و این مهم با اصلاح قوانین و نظارتهای الکترونیکی، 
سروسامان دادن به بنگاههای معاملاتی و کاهش تعرفهها و هزینههای قبل و 
بعد از تنظیم ســند رسمی به یقین محقق خواهد شد و با تعمق برُد و ثمرهای 

برای مردم، دولت و متولیان پاسخگویی و تنظیم اسناد رسمی خواهد داشت.
مدیر کل ثبت اســناد واملاک در پایان این جلســه خطاب به اعضای کانون 
ســردفتران و دفتریاران خواستار اقدامات آموزشی و پیشگیرانه برای صیانت از 
حرفه ســردفتری و اعتبار بخشی به اســناد رسمی و اعتماد جامعه جهت رونق 
بهداشــت و نظم حقوقی شــد و تحقق این مهم را در سایه همدلی کانونهای 
ســردفتری و پرهیز از اختلاف صنفی دانســت. گفتنی است این جلسه که هر 

ماهه تشکیل می شود با 8 مصوبه به کار خود پایان داد.

معاون املاک و اراضی آستان قدس رضوی اعلام کرد:

حذف جریمه مستأجران زیر 10 میلیون 
تأخیر بدهی

وحدانه آخوندشریف
بــه گزارش خبرنگار روزنامه صبح امروز، مرتضی حقیقی روز یکشــنبه دوازده 
آبان ماه در نشســت خبری که در دفتر معاونت املاک و اراضی آستان قدس 
رضوی برگزار شد، اعلام کرد: برای پرداخت به موقع حقوقات موقوفه، شرایط و 
تسهیلات خاصی برای مستأجران ایجاد کردیم، اول اینکه جریمه تأخیر بدهی 
مســتأجر که زیر 10 میلیون و از ســال 90 به بعد بوده را حذف کردیم و بسته 

تشویقی برای مواردی که مستأجران تغییر کاربری دادند در نظر گرفته ایم.
حقیقی ابــراز کرد: اگر ایــن افراد خودشــان مراجعه کــرده و تغییر کاربری 
را پرداخــت کنند، مشــمول 30 درصد تخفیف نقدی در پرداخت می شــوند و 
اگر بخواهند اقســاط پرداخت کنند، 6 ســاله این اقســاط را دریافت می کنیم، 
امکانی را برای افرادی فراهم کردیم که اقســاطی برای سال های آینده دارند 
 که اگر به صورت نقد پرداخت کند، در ســال اول مشــمول 20 درصد تخفیف 

می شوند.
وی در خصوص پرداخت موقوفات از طریق الکترونیکی و ســامانه خاطرنشان 
کرد: زیرســاخت های بانک اطلاعاتی موقوفات ازنظر نرم افزاری آماده شــده و 
امیدواریم بتوانیم تا آخر سال، درگاه الکترونیکی و استفاده خدمات مستأجران را 
فعال کنیم تا اگر کســی قصد پرداخت موقوفات از طریق الکترونیکی و سامانه 

را داشت، امکان پذیر باشد.
معاون املاک و اراضی آستان قدس رضوی پرداختن به طرح پهنه بندی حریم 
مشــهد را ضروری دانســت و افزود: در 43 درصد اراضی مشــهد یا مستأجر 
ما هســتند یا بخش محــدودی از مالکیت برای ما باقی مانده اســت. یکی از 
تهدیدهای شهر مشهد و سایر شــهرهای بزرگ، حریم شهرها است که برای 
حریم مشــهد باید هرچه زودتر طرح پهنه بندی مشــخص شود. این حریم ها 
عمده بخش هایی هســتند که اکنون تخلفات در آن اتفاق می افتد و دستگاه ها 
نمی توانند نظارت و کنترل داشته باشند زیرا طرح ندارند. 60 درصد حریم مشهد 

اراضی موقوفه است.
وی ادامه داد: از حدود 2 هزار پلاک ثبتی در آستان قدس، ازلحاظ تعدادی 80 

درصد و ازلحاظ مساحت 40 درصد سند دارد.
حقیقی در خصوص وصول مطالبات ســال های گذشته ابراز کرد: مطالبات ما از 
23 دســتگاه دولتی بوده که با 12 دستگاه جلساتی تشکیل دادیم، تعامل خوب 
بوده و تنها باید محل ردیف بودجه مشخص باشد تا پرداخت کنند. مطالبات تا 
سال 94 حدود 3 هزار و 400 میلیارد تومان بوده که با حساب های دستگاه های 
مختلف به اوراق مشارکت تبدیل می شود و در سال 97، 703 میلیارد تومان آن 
تعیین تکلیف شــده است. مطالبات از ســال 94 به بعد نیز هزار و 400 میلیارد 

تومان بوده که در حال بررسی است.

گزارشیازسهپروژهانبوهسازیشکستخورده؛

داستان،پانزدهسالپیششروعشد
طی  پیــش  چنــدی 
گزارشی در ارتباط با 
پروژه  آپارتمان های 
ذکریا،  واحدی   225
بلوار نماز مشهد به  در 
تحقیــق پرداختیم و با 
نماینده رســمی مالکان 
بلوک B پروژه و دو تن 
از مالکین 32 واحدی که 
دارای معارض هســتند 
بــه گفتگویی در ارتباط 
با علت سیزده ســال انتظار مالکان و یا به 
خانه دار شــدن  برای  مال باختگان  عبارتی 
پرداختیم. اما موضوع این داستان به همانجا 
ختم نشــد و برای ادامــه روند تحقیقات با 
انبوه ســازی بسیار گســترده تری در پروژه 
چندین هزارواحدی از همین شرکت در پرند 
تهران برخوردیم و تازه به عمق ماجرا ورود 
پیدا کردیم. دو پروژه 1100 واحدی و 4000 
واحدی که قریب به پانزده سال از شروع آن 
می گذشــت، اما هنوز به سرانجامی نرسیده 
و تعداد معارضین و مالباختگان آن بیش از 

حد تصور بود.
به همین جهت به دنبال نماینگان معارضین 
پروژه های مذکور گشــتیم و در نهایت به 
علی اکبــر راکعی ارجاع داده شــدیم. وی 
مســئول تیم عملیات هوانوردی اســت و 
22 سال سابقه اشــتغال در فرودگاه امام را 
دارد و مانند سایر مالکان زیر مجموعه این 
پروژه سالها است که در انتظار تحویل واحد 
آپارتمانی خود است. از او خواستیم از ابتدای 

داستان برای ما بگوید. 
انعقاد تفاهم نامه بین دو وزیر

او اینچنین شــروع کرد: در سال 82 تفاهم 
نامــه ای در 9 بند، بین وزیــر راه و ترابری 
و وزیر مســکن و شهرسازی منعقد شد که 
وزیر راه وترابری را موکلف به تشکیل هیات 
واگذاری واحد مســکونی در پرند می کرد و 
اعضایی از مدیران سابق فرودگاه برای این 
سمت ها منصوب شــدند و مقر   رگردید که 
4500 نفر از پرســنل صنعت حمل و نقل 
هوایــی کل فرودگاه ها، در ازای آورده هایی 
که مرحله بــه مرحله واریــز می کنند، در 
شــهر جدید پرند صاحب مسکن کنند. این 
تفاهم نامه مقید می کرد که شرکت عمران 
شهر جدید پرند )که آن موقع زیر نظر وزارت 
مسکن و شهرسازی بود(، به هیات واگذاری 
100 هکتار زمین دولتی به جهت ســاخت 
زمین صنعت حمل و نقل هوایی ارائه کند. 
افرادی که برای سمت اعضای هیات مدیره 
واگذاری منصوب شــدند، شامل ر.ق که در 
آن زمان مدیر حراست بود و بعد جزو هیات 
مدیره شــرکت فرودگاه ها شد، م.ب کارمند 
مجری طرح فرودگاه و مســئول دفتر، م.م 
کارمند ســازمان هواپیمایی کشــوری در 
بخش امور ســاختمان و میم که حدودا دو 
سال بعد اســتعفا داد، می شد. همچنین در 
تمام دفترچه ها و قراردادهای بســته شده، 
آرم و لوگوی ســازمان هواپیمایی کشوری 
و شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران 

درج شده بود.
در ابتــدای کار در فاز صفر پرند یک پروژه 
حدودا 300 واحدی استارت خورد که مالکان 
آن غالبا مدیران فرودگاهی بودند. واحدهای 
این پروژه بسیار به روز و با بهترین متریال 
ساخته و ویترینی برای پروژه های بعدی شد. 
بعد از آن در ســال 84 در شمال فاز3 و در 
زمینی حدود ســیزده هکتار پروژه ای به نام 

1100 واحدی استارت خورد و ثبت نام اعضا 
شــروع شــد و در مدت زمانی دوسال، بین 
20 تا 40 میلیون تومان پول از اعضا گرفته 
و در حســاب مشترک ســه شخص اصلی 
هیات واگذاری واریز و عملیات گودبرداری 
آغاز شــد. در ادامه، در سال 86 در حالی که 
هنوز پروژه قبلی به 40 درصد پیشرفت خود 
نرســیده بود، پروژه 4000 واحدی درجنوب 
فاز 3 به مســاحت حدود 74 هکتار استارت 
خورد و اعضــا در فاصله زمانی یک الی دو 
ســاله بین 50 تا 70 میلیون تومان حواله و 
واریز کردند. همچنین مقرر شده بود که در 
پــروژه 1100 واحدی، وقتــی پروژه به 95 
درصد پیشرفت فیزیکی رسید، وام مسکن 
ده میلیون تومانی و در پروژه 4000 واحدی 
هم وام مســکن 14 تا 25 میلیون تومانی 

اختصاص داده  شود.
لغو سهام داری اعضا

راکعی ادامه داد: در ســال 87 بدون اطلاع 
اعضا با درخواست مدیر هیات واگذاری که 
در آن زمان مدیر کل فرودگاه امام خمینی 
و عضو هیات مدیــره فرودگاه ها و ناوبری 
هوایی ایران شــده بود، درخواســتی مبنی 
برتبدیل شــرکت به خصوصی  و ثبت آن، 
برای دریافت وام مســکن به ریاست اسبق 
ســازمان هواپیمایی کشــوری داده شد. با 
توجه به بی اطلاعی اعضا و اینکه پاسخ به 
این درخواســت در حیطه اختیارات ریاست 
سازمان هواپیمایی کشوری نبود، اما وی با 
آن موافقت کرد و شــرکتی به نام »شرکت 
تعاونی مسکن حمل و نقل هوایی )شیده(« 
تاســیس گردید. در هیات واگذاری، اعضا 
ســهام دار هســتند و تفاوت این شــرکت 
خصوصی شده با هیات واگذاری در این بود 
که انبوه ســاز و از نوع تولیدی بود و اعضا، 
دیگر در آن سهام دار نبودند، ضمن اینکه با 
این کار تعاونی هم خصوصی شد و این  افراد 
با دو خطای مشخص وارث کلیه واریزی ها 

و صد هکتار زمین دولتی شدند.
با شــروع عملیات 4000 واحدی ســازمان 
عمران در بخشــنامه هایی اعلام کرد که از 
100 هکتار زمین تنها یک چهارم مبلغ آن 
را پرداخت کرده اید و موظف به پرداخت سه 
چهارم دیگر هســتید، که این مبلغ تاکنون 
هــم نیز پرداخت نشده اســت و این به این 
معناست که شرکت شیده، بابت پروژه 4000 
واحدی حدود 5 میلیارد تومان از سال 87 به 

سازمان عمران بدهکار است. 
درسال 90 رئیس هیات مدیره شرکت شیده 
بدون حسابرســی از سمت خود در شرکت 
تعاونی مســکن حمل و نقل هوایی استعفا 
داد و همزمــان ازمدیریت فرودگاه امام نیز 
عزل شد و مدیر عامل شرکت ساماندهی و 

مشاغل شهری تهران شد. 
در این میان شــرکت شــیده هیــچ نوع 
مشــخصاتی از اعضــا به ما نمــی داد و از 
ســال 93 با فراخوانی، اعضا پروژه مسکن 
هواپیمایی کشور را شناســایی کردیم و 5 
نفر نماینده پیگیرکار شــدند و طی دو سال 
نزدیک به 20 صورتجلسه در صدها بند به 
امضا رسید. پروژه 1100 واحدی تا سال 95 
به طور متوســط 67 درصد و پروژه 4000 
واحــدی در حالت خوش بینانــه 20 درصد 
پیشرفت فیزیکی داشــته و در حال حاضر 
هم هنوز در همان حالت است در صورتی که 
اکثــر اعضا 80 درصد تعهدات خود را انجام 
دادند و موعد تعهدات بعدی آن ها، در زمان 

اقدام برای وام مسکن است.

متاسفانه بعد از جلسات زیادی که با هیات 
مدیره واگذاری داشــتیم، قــراداد الحاقیه 
یــا متممی با پروژه 1100 واحدی بســتند 
و مجددا بین 3 تــا 7 میلیون پول از اعضا 
دریافت شــد. اما باز هم پروژه ساخته نشد. 
همچنین، با اینکه در تعاونی قید شــده بود 
که شــرکت اجازه اجرای پروژه در خارج از 
تهران را ندارد، پروژه ذکریای مشــهد را به 
عنــوان پروژه 225 واحدی از دو بلوک A و 
B برای پرسنل فرودگاهی مشهد  اختصاص 
دادند که آن  هم متاسفانه به بانک  سرمایه 
بدهکار اســت و پروژه در حالت نیمه تمام 

متوقف شده است.
در طرف دیگر، شرکت شــیده 23 میلیارد 
تومان وام مشــارکت مدنی و در حدود 10 
میلیــارد تومان وام خریــد تجهیزات برای 
پروژه گرفت که تا الان و با احتساب بحث 
تاخیر و دیرکرد بانکــی، چیزی نزدیک به 
130 میلیارد تومان شده اســت. حالا نه تنها 
پس از 15 ســال خانه دار نشدیم بلکه وارث 
میلیاردها بدهی به بانک، عمران و... هستیم. 

400 میلیارد تومان بدهی
وی بیان کرد: متاسفانه جلسات ما تا سال 95 
به هیچ نتیجه ای نرســید و شکایت کیفری 
را شروع کردیم. شکایت کیفری در مرحله 
اول با 400 نفر دردادگســتری رباط کریم 
شروع شــد و این دادگستری به جای حل 
مشــکل، اذعان داشت که شکایت حقوقی 
است و کیفری نیست. در اواخر فروردین 96 
پرونده به دادسرای شعبه یک مهرآباد انتقال 
داده و کم کم شکایت ها زیاد شد و بازپرس 
با توجه به اســناد و مدارک مبنی بر تخلف 
شــرکت، اذعان به نیاز کارشناسی کرد و ما 
هم پذیرفتیم. مطابق با آیین دادرسی، هزینه 
کارشناســی شــکایت کیفری که از طرف 
بازپرس ارجاع شــود، با مــا نبود اما باز هم 
مجبور به پرداخت مبلغ 300 میلیون تومان 
هزینه کارشناســی شدیم که این مبلغ را به 
ســختی از میان اعضا جمع آوری کردیم. 
معاون قضایی دادســتان تهران درخواست 
نظر تکمیلی کرد و جانشین دادستان مهرآباد 

قول پیگیری در مدت کوتاهی را دادند.
22 تیرماه 98 نظریه اولیه کارشناسی صادر 
شــد که در 9 بند بود و بند نهم آن، نتیجه 
نهایی مبنی برخروج 99 میلیارد تومان پول 
از پروژه، ده میلیارد تومان سند سازی، یک 
میلیارد تومان پرداخــت بابت پروژه تهران 
سنگ که آن موقع هنوز زیرمجموعه پروژه 
نبوده، قریب بــه 180 میلیارد تومن بدهی 
بانک سرمایه و مسکن و حدود 120 میلیارد 
تومان بدهی به ســازمان مالیاتی بود که در 
نهایت مشخص شــد این شرکت مجموعا 

بــالای 400 میلیارد تومــان بدهی دارد و 
مشخص نیســت این پول ها کجا مصرف 
شــده و متاســفانه در کنار این مشکلات 
فروش مال غیــر، نیز در این پــروژه زیاد 
بوده است و طبق شناسایی ما و کارشناسان 
حــدود 80  واحد فروش مــال غیر اتفاق 
افتاده است. وکلای شرکت شیده و مدیران 
اعتراض کردنــد و به دســتور بازپرس به 
اعتراض آن ها رســیدگی شد و 99 میلیارد 
تومان به 33 میلیارد تومان کاهش پیدا کرد 
که دلیل آن هم تغییر رقم در اســتعلام از 
بانک بوده است. بعد از گرفتن نظریه تکمیلی 
کارشناســی وکیل حقوقی، دکتر حســینی 
نسب که کارشناسی حسابرسی هم داشتند، 
ایرادات را گرفتــه و مکتوب کردیم. حوالی 
شــهریورماه ابلاغیه ای از طــرف بازپرس 
پرونده دکتر جعفری به ما رسید که هر سوال 
و ابهامی دارید، طی یک هفته مراجعه کنید  
و مــا در مهلت قانونی لایحه تکمیل نظر و 

اعتراض را ارائه  دادیم. 
اعتراض به تعیین قرار وثیقه

راکعی تصریــح کرد: اعتــراض ما علاوه 
برمشکلات قبل، نسبت به قرار وثیقه ای که 
برای متهمین پرونده تعیین شده بود، نیز بود. 
به این دلیل که چهار متهم اصلی پرونده با 
قرار وثیقه به زندان رفتند. مدیرعامل شرکت 
شــیده با قرار وثیقه 112 میلیارد تومانی و 
ســه نفر دیگر به جرم مشارکت در جرم، با 
قرار وثیقه 8 میلیارد تومانی، به زندان رفتند. 
این در صورتی بود که به عقیده ما، با توجه 
به اینکه آن ها حق امضا داشتند، جرم آن ها 
معاونت در جرم بوده اســت و نه مشارکت! 
بنابراین تعیین وثیقــه 8 میلیارد برای این 

افراد مبلغ کمی است.
در 22 تیرماه با پیگیری های تیم نمایندگان 
و جلســه ای که با وزارت راه داشتیم، وزیر 
راه دستور پیگیری دو مورد اساسی را داد. 
»برخورد با خاطیان و عدم توقف پروژه« 
و موضوع این است که عدم توقف پروژه 
در صورتی  امکان پذیر اســت که خلع ید 
و مالکیت شــوند و اعضا سهام دار شوند. 
وزیر این موضوع را پذیرفت و امیدواریم با 
بحث توجه به شکایت کیفری که دردست 
انجام اســت، ما بتوانیم بعد از اثبات جرم 
آن ها و موضوع صلب مالکیت، این کار را 
انجام دهیم. همچنین همزمان سال قبل 
با اداره کل تعاون استان تهران شکایت را 
برای اعمــال بند 17 ماده 66 یعنی بحث 
خلع ید مطرح و مــن نیز به نمایندگی از 
بیــش از 3 هزار نفر شــکایت کردم و در 
دادگاه شــعبه 217 مجتمع قضایی مفتح 
مطرح اســت. جلسه اول، شــهریور ماه 

تشکیل شــد و جلســه دوم حدود بهمن 
یا اسفند تشکیل می شــود و ما امیدواریم 
بتوانیم صلب مالکیت و انحلال شرکت را 
بگیریم تا اعضا ســهام دار شوند و با ورود 
اداره تعاون و برگزاری مجمع و با توجه به 
اینکه اعضا پرسنل سازمان صنعت حمل 
و نقل هوایی و زیــر مجموعه وزارت راه 
هستند، امیدواریم وزارت راه کمک کند و 
بتوانیم ســال دیگر مبحث ادامه پروژه را 

دنبال کنیم .
او ضمن قدردانی از دکتر اسلامی )وزیر راه 
و شهرســازی(، مهندس عابدزاده )ریاست 
هواپیمایی کشــوری( و مهنــدس مکری 
)مدیرعامل شــرکت فرودگاه-ها و ناوبری 
هوایــی ایران( از ســایر نمایندگان خانم ها 
شهره نصیری و رویا محمدی و آقای فرید 
ضیایی و همچنین دکتر طاهر حسینی نسب، 
وکیل معاضد حقوقی مالباختگان که در این 
سال ها بدون هیچ چشم داشتی پیگیر پرونده 
و رسیدگی به مطالبات مالباختگان بودند به 

صحبت های خود خاتمه داد.
به دنبال پاسخ

پس از شنیدن کلیت ماجرا به دنبال جواب 
می گشــتیم و طی تماس تلفنی با مسئول 
دفتر بازپرســی شعبه یک دادسرای مهرآباد 
تهران پیگیر ماجرا شدیم، اما وی پاسخ گویی 
به ما را منوط به حضور در دفتر بازپرســی 
تهران و اخذ مجوزهــای مربوطه کرد و با 
توجه بــه اینکه ممکن بــود تنها از طریق 
مکاتباتی از صحت ادعــای خبرنگاری ما 
اطمینان حاصل کند، اما باز هم از همکاری 

با ما امتناع کرد.
در ادامه نیز به دنبال تعیین تکلیفهای قانونی 
و در راستای مطالبات مالکین پروژه با دکتر 
اسدی، کارشناس پرونده تماس گرفتیم و او 
نیز اذعان داشت که من به عنوان کارشناس 
رسمی پرونده مجاز به گفتگو با افراد نیستم  
و اگر پاسخگوی سوالات شما باشم مرتکب 
تخلف قضایی شــده ام. من تنها در صورتی 
که از بازپرس پرونده نامه کتبی داشته باشید 
می توانم در راستای نشر اطلاعات لازم به 

شما کمک کنم.
در پایان بندی این مطلــب نیز جواب قانع 
کننده ای دریافت نکردیم و با پیگیری های 
ما نیــز هیچ گرهــی از کار مالباختگان باز 
نشد. بازهم با سوالاتی مواجهیم. چه کسی 
پاسخگوی مشکلات پیش آمده است؟ مبالغ 
میلیاردی گم شده کجا است؟ آیا با توجه به 
اهمیت موضوع و تعداد زیاد معارضین، نیازی 
نیســت تســریعی در روند دادگاه های این 
پرونده اتفاق بیفتد؟ و در پایان مال باختگان 

چند سال دیگر باید منتظر بمانند؟
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بانــک  هیئت مدیــره  نایب رئیــس 
قرض الحسنه مهر ایران در گفت وگو 
با خبرنگار روزنامه صبح امروز عنوان 
کرد: سهم تخصیص تسهیلات به 
اشتغال زایی خرد در شش ماهه اول 
سال به مبلغ 2000 میلیارد تومان رسید.
در حاشــیه مراسم افتتاحیه شعبه بانک 
قرض الحســنه مهر ایران که با حضور 
مدیرعامــل و اعضــای هیئت مدیره و 
مدیران اســتانی برگزار شــد، مرتضی 
نایب رئیــس  و  اکبــری مدیرعامــل 
هیئت مدیره بانک قرض الحسنه مهر ایران در گفت وگو با 
خبرنگار روزنامه صبح امروز عنوان کرد: در ســال گذشته 
بانک قرض الحسنه مهر ایران بالغ بر 1500 میلیارد تومان 
در حوزه اشتغال تســهیلات خرد پرداخت و در شش ماهه 
اول سال این عدد 2000 میلیارد تومان رسیدکه پیش بینی 

می شود تا آخر امسال به 3 هزار میلیارد تومان هم برسد.
وی با اشــاره به اینکه معیشت بیشترین سهم تسهیلات 
را در سالهای گذشــته به خود اختصاص داده است خاطر 
نشان کرد: در ســال های گذشته معیشت بیشترین سهم 
را در دریافت تســهیلات به خود اختصــاص داده بود اما 

تصمیم گیری بر آن شد تا از دو سال گذشته تاکنون منابع 
بانک به سمت اشتغال زایی های خرد پیش برود و با کمک 
شورای پول و اعتبار سقف وام های اشتغال از 20 میلیون به 

50 میلیون تومان افزایش یافت.
اکبری حضور سایر ارگان ها را در کنار بانک قرض الحسنه 
برای خدمت رســانی بهتر ضروری دانست و افزود: بانک 
قرض الحســنه مهر بــا حوزه های مختلف کــه در زمینه 
اشتغال تخصص دارند مثل کمیته امداد، بنیاد برکت، بسیج 
ســازندگی و آستان قدس مشارکت کرده و درواقع طرح و 
نظارت بر عهده این ارگان ها می باشــد و بانک مبلغ وام را 

پرداخت می کند.
وی ابراز کرد: در سال 97، به 1230 هزار نفر بالغ بر 13 هزار 
میلیارد تومان و در هفت ماهه سال جاری به 1240 هزار نفر 
بالغ بر 11 هزار میلیارد تومان تســهیلات داده شده است و 
پیش بینی ما این است که اگر همین روند تا آخر سال جاری 
طی شود بانک قرض الحسنه مهر ایران به دو میلیون نفر 
بالغ بر 18 هزار میلیارد تومان تسهیلات پرداخت می کند که 

از هدف گذاری ما بسیار جلوتر خواهد بود
مدیر عامل بانک قرض الحسنه مهر افزود: اعتماد مردم به 
بانک قرض الحسنه مهر باعث شده سرویس دهی بهتری 
هم ازلحاظ فضا و هم بانکداری الکترونیک و هم در حوزه 

مسئولیت اجتماعی را ارائه دهیم.، البته به دلیل اینکه بانک 
قرض الحســنه سود به ســپرده نمی دهد جلب رضایت و 
اعتماد مردم بســیار مهم است و باید مردم این نکته را در 
نظر بگیرند که با ســپردن سرمایه خود در بانک بخشی از 
مشکلاتشان حل می شود و پیش بینی می کنیم در سال های 
آتی بالغ بر 3 تا 4 میلیون نفر در سال بتوانند از تسهیلات 
بانکی اســتفاده کنند، هرچند رقم 11 تا 12 میلیون تومان 
وام، کم به نظر می رســد اما چون کارمــزد مابین 0 تا 4 
درصد به وام تعلق می گیرد می تواند برای وام گیرنده به دلیل 
سود بسیار جزئی آن مقرون به صرفه باشد و مشکلات ارباب 

رجوع را تا حدودی مرتفع کند.
اکبری در خصوص حجم ســپرده در بانک اعلام کرد: تا 
دیــروز مبلغ 240 هزار میلیارد ریال مانده ســپرده بانک و 
210 هزار میلیارد هم مانده تســهیلات بانکی بوده است 
که حدود 90 درصد ســپرده های بانک در قالب تسهیلات 
قرض الحسنه پرداخت می شود و 10 درصد باقیمانده را هم 
اجازه قانونی نداریم که تسهیلات پرداخت کنیم و به صورت 
ســپرده قانونی نزد بانک مرکزی قرار می گیرد و این نود 

درصد از صورت مالی در سایت بانک قابل رؤیت است.
وی در خصوص معوقات این بانک اعلام کرد: خوشبختانه 
بانک قرض الحسنه مهر ازجمله بانک های نظام بین المللی 

است که معوقات آن از نورم بین المللی هم کمتر و بین نیم 
تا یک درصد در نوسان است.

نایب رئیس هیئت مدیره بانک قرض الحســنه مهر ایران با 
اشاره به بانکداری سبز ابراز کرد: این بانک از ابتدای امسال 
بانکداری سبز به معنای حذف کاغذ درروند افتتاح حساب، 
پرداخت تســهیلات و بازپرداخت را به اجرا گذاشته است 
که از صفرتا صد کارهای مراجعین تماماً الکترونیکی انجام 
که علاوه بر صرفه جویی در کاغذ در وقت مشــتری هم 

صرفه جویی می شود.
وی افزود: بانک قرض الحسنه مهر ایران هم اکنون دارای 
530 شعبه در کشور با ســه هزار کارمند است و خراسان 
رضوی نیز دارای 31 شعبه می باشــد که 17 واحد از این 

تعداد در مشهد فعالیت دارد.

بانک مهر ایران، 2000 میلیارد تومان به اشتغال زایی خرد تسهیلات داده است
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اعضای بدن بانوی مرگ مغزی 62 ســاله ســاکن مشهد جان چهار بیمار 
نیازمند عضو را نجات داد.دانشــگاه علوم پزشــکی مشهد روز یکشنبه به 
نقل از مسئول واحد فراهم آوری اعضای پیوندی این دانشگاه گزارش داد: 
در نهصد و چهل و ششــمین عمل اهدای عضو از اهدا کننده مرگ مغزی 
این دانشگاه، بدن مرحومه »صدیقه صلصالی« که از بیمارستان امام زمان 
)عج( مشهد معرفی شــده بود پس از تأیید مرگ مغزی و رضایت خانواده 

وی در بیمارستان منتصریه این شهر تحت عمل جراحی اهدای عضو قرار 
گرفت.دکتر ابراهیم خالقی افزود: کبد این مرحومه در بیمارستان منتصریه 

به یک زن 61 ساله ساکن مشهد پیوند زده شد.
وی اظهار داشــت: قرنیه های زنده یاد صلصالی برای پیوند به بانک چشم 
دانشگاه علوم پزشکی مشــهد و  قسمتی از پوست بدن وی نیز به بخش 

سوختگی بیمارستان امام رضا )ع( ارسال شد.

بانوی مرگ مغزی 
جان چهار نفر را
 نجات داد

کشف 50تن شیرخشک قاچاق  
فرمانده انتظامی استان از کشف 50 تن شیر خشک قاچاق به ارزش 12 میلیارد و 500 
میلیون ریال در شهرســتان کاشمر خبر داد. سرتیپ« محمد کاظم تقوی« در گفت و 
گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس در تشــریح این خبر گفت: مأموران دایره مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهی شهرســتان کاشمر حین کنترل خودروهای عبوری به 
2 دســتگاه تریلر مشکوک شده و آن ها را به منظور بررسی بیشتر متوقف کردند.  وی 
افزود: ماموران انتظامی پس از بررسی مدارک رانندگان و در بازرسی بار این خودروها 
50 تن شیرخشک که فاقد هر گونه مجوز گمرکی و بهداشتی بود کشف کردند. سردار 
تقوی با اشــاره به توقیف 2 دستگاه تریلر و دستگیری 2 متهم در این زمینه، تصریح 
کرد: کارشناسان ارزش این محموله را 12 میلیارد و 500 میلیون ریال برآورد کرده اند.  

کشف ۴0 کیلوگرم مواد مخدر صنعتی در 
شرق خراسان رضوی 

ماموران مرزبانی هنگ مرزی تایباد در شــرق خراســان رضوی 40 کیلو و 690 گرم 
مواد مخدر صنعتی کشف کردند. فرمانده مرزبانی خراسان رضوی روز یکشنبه گفت: 
این مواد از نوع شیشــه، هروئین و حشیش می باشد که طی شب گذشته از محل های 
ورود اشرار و قاچاقچیان طی درگیری مسلحانه و پاکسازی منطقه کشف شده است. 
ســردار ماشــاء الله جان نثار افزود: در این ارتباط 2 قاچاقچی افغانســتانی دستگیر و 
راهی مرجع قضایی شــدند. وی ادامه داد: همچنین در بررسی از صحنه این درگیری 

مقادیری مهمات، یک قبضه سلاح کلت و ام.پی کشف شد. 

معدوم کردن ۹00 کیلو مرغ و چربی 
غیرمجاز در مه ولات 

 رییس شــبکه دامپزشکی مه ولات از معدوم سازی 871 کیلو گرم مرغ غیربهداشتی 
و گوشــت قلوه گاه و چربی منجمد در این شهرســتان خبــر داد. مهدی ابراهیم زاده 
روز یکشــنبه گفت: با بازدید کارشــناس شبکه دامپزشــکی از فروشگاه های عرضه 
فرآورده هــای خام دامی 542 کیلوگــرم مرغ تازه فاقد هویت بهداشــتی در یکی از 
فروشــگاه های شهر مشاهده شــد که این محموله ضبط و پس از سیر مراحل قانونی 
و دســتور مرجع قضایی معدوم و از چرخه مصرف خارج شد. وی با بیان اینکه پرونده 
این واحد صنفی متخلف برای رســیدگی بیشــتر به دستگاه قضایی شهرستان ارسال 
شــد افزود: ماموران انتظامی مه ولات نیز از یک دستگاه خودرو سواری که از استان 
خراســان جنوبی عازم مشهد بود 329 کیلو گرم گوشت قلوه گاه و چربی منجمد غیر 

بهداشتی کشف و ضبط کردند. 

چقدربرایمقابلهباسیلآمادهایم

زخمسیل
سرویس جامعه

هنوز خسارات و تخریب های سیل ابتدای سال 
جاری در گوشه کنار اســتان دیده می شود، که 
سازمان هواشناسی اخطار برای بارش های جدید 
را مطرح کرده و همین چند روز پیش هم شاهد 
ســیل در تربت جام و خواف بودیم. خساراتی که 
هزینه بسیاری را روی دوش مردم گذاشت و با 
گذشت چندین ماه هنوز بسیاری از تخریب های 
سیل برجای مانده، تخریب های زیر ساختی که 
با وقوع بارندگی های جدید و خطر سیل می تواند 
وقایع ناگوارتری را برجای بگذارد. اما در شرایط 
موجود دو موضــوع اهمیت حیاتــی دارد، اول 
رسیدگی و امداد رسانی به مناطق تازه سیل زده و 
شاید مهم تر از آن رسیدگی به مناطقی که ابتدای 
سال درگیر سیل و خسارت شده اند و بسیار خطر 

پذیر می باشند. 
سیل مبلغ ۲0 میلیارد تومان خسارت به 
تاسیسات زیرساختی تربت جام وارد کرد

در همین رابطه نماینده مردم تربت جام، تایباد و 
باخرز در مجلس، از برآورد مبلغ 20 میلیارد تومان 
خســارت ناشی از سیل به تاسیسات زیرساختی 
تربت جام و آسیب به محصولات کشاورزی اعم 
از زمین های کشت زعفران در باخرز خبر داد.به 
گزارش صبح امروز، جلیل رحیمی جهان آبادی 
در تشریح جزییات خســارات ناشی از سیل در 
تربت جام و باخرز، گفت: چهارشنبه شب گذشته 
بارندگی شدید حاوی باران و تگرگ بیش از  20 
میلــی متر در مدت زمان ده دقیقه اطراف تربت 
جام رخ داد و باعث شــد روان آب ها و سیل در 
این منطقه جاری شود.نماینده مردم تربت جام، 
تایباد و باخرز در مجلس شورای اسلامی، ادامه 
داد: ســیل وارد برخی خیابان های شهر و منازل 
مســکونی شد، کما اینکه آب حدود 35 منزل را 
فرا گرفت و با کمک نهادهای امدادرسان فعال 
در شهرســتان مشکل رفع شد.عضو کمیسیون 
قضایی و حقوقی مجلس شــورای اســلامی، 

تصریح کرد: سیل بخشی از جاده عبوری تربت 
جام به مشــهد را نیز فرا گرفته بود و باعث شد 
خودرویی که تصادف کرده بود درون ســیلاب 
سقوط کند و متاسفانه دو نفر سرنشین آن جان 
خود را از دســت دادند، همچنین مســیر جاری 
شــدن سیل به یک ســری از مراکز نگهداری 
دام روستاییان آســیب رساند و تعدادی از دام ها 
تلف شدند. از سوی دیگر سیل وارد بخش هایی 
از شــهرک صنعتی تربت جام هم شــده و به 
واحدهای تولیدی نفوذ پیدا کرد.وی تاکید کرد: 
بر اســاس آمارهای ارائه شده از سوی فرماندار 
این منطقه و ســتاد بحران مبلــغ 20 میلیارد 
تومان خسارت به تاسیسات زیرساختی به غیر از 
خسارات هایی که به افراد وارد شده، برآورد شده 
است، ضمن اینکه همان شب آغاز سیل معاون 
فرماندار بازدیدی از منطقه داشته و خسارت های 

وارد شده را مورد بررسی قرار داد.
امدادرسانی در تربت جام به سرعت انجام 

شده است
این نماینده مردم در مجلس دهم، اظهار کرد: البته 
امدادرسانی در این منطقه و برآورد خسارت های 
ناشی از ســیل به سرعت انجام شده است و در 
شرایط کنونی هیچ مشکلی وجود ندارد.نماینده 
مردم تربت جام، تایباد و باخرز در مجلس شورای 
اســلامی، در گلایه از رســانه ها به ویژه صدا و 
ســیما، یادآور شــد: به دنبال وقوع این سیل به 
بخش عمده ای از زمین های کشــاورزی اعم از 
زمین های کشت زعفران و منازل مسکونی باخرز 
هم خسارت وارد شده است که در این خصوص 
از ستاد بحران استان خراسان درخواست می کنم 
در اســرع وقت خسارات وارد شده به کشاورزان 
در این منطقه را نیز برآورد کنند و هر چند دولت 
قادر به جبران کامل خســارات نیست، اما انتظار 
داریم با توجه به اینکه این منطقه محروم بوده و 
مردم بخش عمده ای از سرمایه خود را در سیل از 
دست داده اند، حداکثر مساعدت را داشته باشند تا 

خسارات آنها جبران شود.
جان مردم در خطر است

شهردار شــهر کلات نیز در همین رابطه گفت: 
بعد از سیلاب های ابتدای سال جاری دیوارهای 
ساحلی و دیوارهای حفاظتی تخریب شدند، اما 
به دلیل تخصیص نیافتن اعتبــارات مورد نیاز 
تاکنون نتوانســتیم این مکان ها را مرمت کنیم 
و اگر سیل ســال گذشــته مجدد اتفاق بیفتد 
شاهد حوادث بســیار ناگوارتری خواهیم بود و 
جان مردم کلات به خطــر می افتد.به گزارش 
ایسنا، مســعود میراب عنوان کرد: هرچند بعد از 
سیلاب ابتدای ســال جاری مقرر بود بخشی از 
خســارت ها از سوی ستاد بحران تامین شود اما 
تاکنون حتی یک ریال تخصیص نیافته اســت.

وی میزان خسارت وارده به شهر کلات را بر اثر 
سیلاب امسال دو میلیارد و 600 میلیون تومان 
اعلام کرد و گفت: در ســیلاب سال های 96 و 
97 نیز هر سال به همین میزان برآورد خسارت 
شد، اما هیچ اعتباری حتی برای جبران بخشی از 
خسارت های سال های قبل هم به شهر کلات 
تخصیص نیافت.شهردار کلات عنوان کرد: به 
رغم اینکه در ســال 96 رئیس سازمان مدیریت 
بحران کشور به شهر کلات آمدند و قول تامین 
هزینه ها را داده بودند ولی در سه سال پیاپی که 
بالغ بر 7 میلیارد تومان برآورد خسارت سیل این 
شهرستان شده تاکنون ریالی به این شهرستان 
اختصاص نیافته است.وی ادامه داد: در سیلاب  
ســه سال اخیر کلات، مدیران بالادستی به این 
شهرستان رفت و آمدهایی داشتند و قول هایی 
دادند و این موجب افزایش توقعات مردم منطقه 
شد اما حال که آن مدیران رفتند دسترسی مردم 
به ما بوده و مدام می پرســند نتیجه قول ها چه 
شد و این بد عهدی ها موجب بی اعتمادی مردم 
به مسئولان می شود.میراب اظهار کرد: متاسفانه 
تاکنــون در تحقق آن قول هــا و وعده ها هیچ 
اتفاقی نیفتاده و با تلاش تنها توانسته ایم به هر 

طریق ممکن مرمت های جزئی را خودمان انجام 
دهیم، ولی کارهای اساســی و زیربنایی همانند 
مرمت دیوارهای ساحلی و کانال ها مانده و انجام 
آن ها به دلیل نبود اعتبار در توان ما نیســت.وی 
گفت: اگر مجدد ســیلی اتفاق بیفتد و از همان 
محل های قبلی دچار مشــکل شویم، نمی دانیم 
جواب شــهروندان را چه بدهیم، بدون شک با 
تخریب هایی که اتفاق افتاده اگر همانند ســیل 
سال گذشــته رخ دهد شاهد حوادث ناگوارتری 
خواهیم بود و جان مــردم در خطر خواهد بود.
شــهردار کلات افزود: اگرچه در ســیلاب سال 
گذشته به دلیل وجود دیوار ساحلی و دیوارهای 
حفاظتی خســارت جانی نداشتیم اما اگر مجدد 
به همان شــدت ســیلاب بیاید مسیر باز است 
و خســارت های ناگوارتــری رخ خواهد داد.وی 
عنوان کرد: به رغم پیگیری ها و مکاتبات متعدد 
با استاندار، معاون استاندار و حتی معاون وزیر و 
رئیس سازمان شهرداری ها و برگزاری جلساتی 
در خصوص ســیلاب کلات ولی تاکنون برای 
تامین تجهیزات مورد نیــاز هیچ اتفاقی نیفتاده 
است.میراب بیان کرد: اگر چه قول هایی داده اند 
که از مهرماه به بعد برخی تجهیزات و اعتبارات 
تامین می شود ولی تاکنون هیچ کدام اختصاص 
نیافته، حتی برای ســهمیه قیری که اختصاص 
می دادنــد پیگیری ها و جلســاتی داشــتیم که 
مقداری از همان ناحیه به ما کمک و مساعدت 
کنند ولی امسال سهمیه کمتر شد.وی در ادامه 
مهم ترین مشکلات پیش روی شهرداری کلات 
را نبود تجهیزات، امکانات و اعتبارات ذکر کرد و 
گفت: بدون شک اگر اعتبار داشته باشیم نه تنها 
ماشین آلات را می توان تهیه کرد بلکه نیازهای 

شهر برای جلوگیری از سیلاب را نیز در حد توان 
می شود برطرف کرد.شهردار کلات تصریح کرد: 
اگر ستاد بحران بخشــی از خسارت هایی را که 
به شهرستان کلات وارد شده بود، تامین می کرد 
می توانســتیم تاحدودی مشکلات را رفع کنیم.

وی در خصوص وضعیت اعتبارات شــهرداری 
کلات اظهار کرد: اعتبارت شهرداری کلات در 
حدی نیست که جوابگوی شهر باشد، متاسفانه 
به دلیل مشــکلات اقتصادی و رکود ساخت و 
ساز شــهرداری درآمدی ندارد.میراب بیان کرد: 
معیشــت مردم منطقه وابســته به دامداری و 
کشاورزی اســت اما خشکسالی های سال های 
اخیر کمر مردم را شکسته و به نوعی مردم تقریبا 
درآمدی نداشــتند.وی ادامه داد: خوشبختانه در 
حوزه مسکن با پیگیری های انجام شده به سیل 
زدگان کمک های خوبی شــد،به تمامی کسانی 
که در حریم دره خشــت بودند و براثر سیلاب 
دچار خسارت شــدند، زمینی در اختیارشان قرار 
گرفت و تســهیلاتی از بنیاد مسکن تخصیص 
یافت.شهردار کلات گفت: اگر حریم رودخانه و 
یا مســیل هایی که در آن ها ساخت و ساز شده  
آزاد سازی شــود و با تامین اعتبار دیوار ساحلی 
در آن مناطق احداث گردد کار نمود بیشــتری 
پیدا خواهد کــرد.وی بیان کرد: اگرچه مقرر بود 
از سامانه سجاد به شهرداری کلات کمک کنند 
اما تاکنون از این محل در حوزه شهرداری اتفاقی 
نیفتاده اســت.حال باید دید با وجود تجربه تلخ 
سیل روزهای ابتدایی سال و بارندگی های اخیر 
چقدر دســتگاه های اجرایی و سازمان مدیریت 
بحران آماده مقابله با ســیل هستند و چه زمانی 

وعده های مسئولان به مردم سیل  زده می رسد.

حوادث
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رونمایی از 
»من پینوکیو نیستم«
 در نمایشگاه کتاب 

مشهد

کتاب »من پینوکیو نیســتم« تالیف سید مجید علوی با موضوع آشنایی 
با راهکارهای ساده و کارآمد در حوزه تبلیغات و برندینگ در پانزدهمین 
نمایشگاه کتاب مشــهد رونمایی می شــود. این کتاب به تعریف دقیق 
مفهــوم برندینگ و دیزاین برند می پردازد و الفبای اولیه صنعت تبلیغات 
را معرفــی و بــه مخاطبین یک قطب نمای تبلیغی نشــان می دهد تا با 
آگاهــی از نتیجه تبلیغات خود، درباره ادامــه آن تصمیم گیری کنند. در 
کتاب »من پینوکیو نیســتم« از ضرورت وجود مشاور برندینگ صحبت 

می شــود و خواننده می تواند با اطلاعاتی که از این کتاب کسب می کند، 
یک مشــاور حرفــه ای را از دلالان تبلیغی تمییز دهد و از هر گونه خطا 
در تصمیم گیری هــای خود جلوگیری کند. از آنجایی که صنعت تبلیغات 
بســیار پیچیده و علمی نو است بیشــتر کتاب های موجود در این زمینه 
ترجمه شــده، هستند و قطعا ســازگاری کمتری با فرهنگ اجتماعی ما 
دارند لذا حضــور کتابی جامع و کامل در زمینــه تبلیغات و برندینگ از 

ضروریات این عرصه است.

یک فیلم ساز مشهدی:

دوای درد سینمای ما، سینمای بومی است
امیراطهر ســهیلی گفت: اکنون دوای درد ســینمای ما، ســینمای بومی است و اگر 
بخواهیم سهمی در سینمای کشور داشته باشیم، باید سینمای بومی را پررنگ کنیم.

این فیلم ساز در گفت وگو با ایسنا، در خصوص عدم رونق فیلم سازی در مشهد و پایین 
بودن ســهم فیلم سازی مشهدی ها در مارکت فیلم ایران، اظهار کرد: بنده معتقدم که 
چنین فیلم هایی کم نیســتند؛ ضمن این که فیلم ســازان مشهدی و خراسانی  مقیم 
مرکز  نیز بســیار زیادند که مهاجرت کرده اند و فیلم می ســازند؛ چون مرکز و محور 

اساسی اتفاقات سینمایی در  تهران رقم می خورد.
وی با تاکید بر این که برای حضور در صنعت سینما باید در مرکز آن بود، تصریح کرد: 
اگر ما بخواهیم در مشــهد سینما داشته باشیم و به عبارتی سهمی در سینمای کشور 
داشته باشــیم، باید سینمای بومی را پررنگ کنیم که این امر نیازمند سیاست گذاری 
و توجه ویژه  اســت. اکنون دوای درد ســینمای ما، ســینمای بومی اســت. به قول 
پســت مدرن ها که می گویند باید بومی فکر کرد و جهانــی عمل کرد، ما نیز باید در 
مورد خصوصیت ها، قومیت ها و جزئیات زندگی مان فیلم بســازیم و باید از ســینمای 

تکراری و آپارتمانی مان رد شویم و به فیلم هایی که بومی هستند، برسیم.
این کارگردان و نویســنده، ادامه داد: ســینمای ما در کل از ســینمای بومی  فاصله 
گرفته  اســت و به سینمای آپارتمانی کم هزینه رسیده  که این امر در سینمای مشهد 
هم در سطحی نازل تکرار می شود و به عبارتی ما نتوانستیم در مشهد سینمای بومی 
ایجاد کنیم. ما با وجود این که در زمینه موسیقی مقامی، نقاشی و شعر صاحب سبک 
هستیم؛ اما در زمینه سینما نتوانسته ایم به خوبی وارد شویم که این مساله ریشه های 
متعددی دارد؛ پس باید محفل  سینماگران متفکر را تقویت کنیم و این چنین بحث ها 

و پژوهش هایی را راه بیندازیم.

سینمای مشهد خاستگاه، تاریخ و بن مایه بسیار قوی  دارد
ســهیلی خاطرنشان کرد: توس به واسطه فردوســی مأمن گاه ادبیات نمایشی ایران 
اســت؛ یعنی اگر در ادبیات نمایشی بنگریم و بخواهیم دو یا سه داستان بزرگ را نام 
ببریم، حتما فردوســی یکی از آن هاست. سینمای مشــهد خاستگاه، تاریخ و بن مایه 
قوی ای دارد و هر آنچه کم کاری وجود دارد توسط ما فیلم سازان و مسؤولان صورت 

می گیرد.
وی عنوان کرد: مشــهد شــهری پر ازعادت ها، اخلاق و خرده فرهنگ های  خاص 
اســت؛ ولی برای ســاخت فیلم با این دید به مشــهد نمی نگرند. ما خیلی اخلاق ها 
و رفتارهــا داریم کــه جرقه های خوبی برای اتفاقات دراماتیک هســتند، ولی چنین 
فیلم هایی ساخته نشده و اگر فیلمی هم در مشهد ساخته شده در حد زیارت یک زائر 

در مشهد بوده که به حاجتش رسیده است.
این فیلم نامه نویس گفت: اولین فیلم هایی که ســینمای ایران ســاخته، اقتباس هایی 
از شــاهنامه فردوسی بوده اســت ولی آیا می توان اکنون یک کار نام برد که در حق 
فردوســی ساخته شده باشد؟ اورهان پاموک، نویســنده ترک  اقتباس های مدرنی از 
داستان های شــاهنامه انجام می دهد و کتاب معروفش با داستان شاهنامه و رستم و 
ســهراب در ایران فروش خیلی خوبی داشت، او این داستان را بازسازی و به صورت 
مدرن ارائه کرده که به شــدت در ایران و جهان مورد استقبال قرار گرفت. چرا ما به 
این اندیشه نرسیدیم؟ چرا ما روایت های مدرنی از داستان های اطرافمان نداریم و چرا 

از این بستر آماده و بی نظیر کوچک ترین استفاده ای نمی کنیم؟

اظهارنظرهادربارهمهمترینرویدادفرهنگیمشهدادامهدارد؛

نمایشگاهکتابمشهدازنگاهشوراییها
سرویس فرهنگ

پانزدهمیــن نمایشــگاه بین المللی کتاب مشــهد در 
حل برگزاری اســت و نظــرات مختلفی درباره کمیت 
و کیفیــت آن وجود دارد. چندتن از اعضای شــورای 
اسلامی شهر مشهد نیز از این نمایشگاه بازدید کردند.
عضو هیات رئیســه شورای اســلامی شهر مشهد در 
حاشیه بازدید از نمایشگاه گفت: کتاب، محرک اقتصاد 
مقاومتــی و تمامی طــرح های توســعه اقتصادی – 
فرهنگی اســت زیرا زیر بنای هر توسعه ای، آگاهی و 
دانش به شمار می رود.شــهناز رمارم افزود: برگزاری 
نمایشــگاه کتاب مشهد در این شرایط اقتصادی با این 
حجم از استقبال مردم، امید را در دل ناشران زنده کرد.
رییس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر مشهد 
هم در حاشــیه بازدید از نمایشگاه کتاب مشهد گفت: 
افزایش تعداد ناشــران داخلی و خارجی در این دوره از 
نمایشگاه کتاب مشهد نقطه قوت آن به شمار می رود.

احســان اصولی افزود: کمیســیون فرهنگی شــورای 
اســلامی و مدیریت شهری مشهد در نمایشگاه کتاب 
در پی آن اســت که این نمایشــگاه را به یک رویداد 
شــهری تبدیل کند.وی اضافه کــرد: اقدامات خوبی 
برای برگزاری نمایشــگاه کتاب مشهد انجام گرفت به 
طوری که زمینه حضور پررنگ ناشــران را فراهم کرد 
و این خود، گامی رو به جلو بود.عضو شــورای اسلامی 
شهر مشهد گفت: مجموعه شورای اسلامی و مدیریت 
شهری مشــهد به موضوع کتاب و کتابخوانی هم در 
حوزه زیرساختی و هم در حوزه نرم افزاری توجهی ویژه 
دارد.اصولی افزود: باید بــرای افزایش کتابخوان ها در 
شهر مشــهد گام های عملی و موثری برداشته شود تا 
رویدادی مانند نمایشگاه کتاب مشهد در سطح ملی و 

بین المللی درخشش بیشتری پیدا کند.
رییس کمیسیون حمل و نقل شــورای اسلامی شهر 
مشهد هم در حاشــیه بازدید از نمایشگاه کتاب مشهد 
گفت: نمایشــگاه کتاب امسال مشــهد رشد خوبی در 
زمینه اســتقبال شــهروندان و تنوع زیادی در کتاب ها 
دارد.مجتبی بهاروند افزود: شــورای پنجم و مدیریت 
شهری از هر اقدامی که منجر به تشویق شهروندان در 
جهت توسعه فرهنگ کتاب و کتابخوانی شود استقبال 

می کند.وی ادامه داد: شورای شهر مشهد از هر اقدامی 
که به کاهــش هزینه های برپایی نمایشــگاه کتاب، 
فروش کتــاب و گرایش مردم بــه کتابخوانی کمک 
کند نیز حمایت می  کند.بیســت و یکمین نمایشــگاه 
کتاب مشــهد تا 15 آبان ماه در محل دائمی نمایشگاه 

بین المللی این شهر دایر است.
آماده واگذاری زمین برای ساخت کتابخانه در 

حاشیه شهر مشهد هستیم
رئیس شورای اسلامی شهر مشهد گفت: برای ساخت 
کتابخانه در حاشیه شــهر مشهد آماده واگذاری زمین 
هســتیم.محمد رضا حیدری اظهار کــرد: برای ترویج 
فرهنگ مطالعه ابتدا باید بسترها و امکانات لازم برای 
دسترســی علاقمندان به حوزه کتاب و کتابخوانی   در 
شــهر مشهد  فراهم شــود.وی تصریح کرد: همچنین 
باید کتابخانه های عمومی در شهر گسترش پیدا کنند 
تا بخشی از اقشار ضعیف و کم درآمد که امکان خرید 

کتاب ندارند از این طریق از فرصت مطالعه اســتفاده 
و بهره مند شــوند زیرا آمارها نشــان دهنده این است 
که در شهر مشــهد و بویژه حاشیه شهر مشهد از این 
کتابخانه های عمومی اســتفاده خوب و رو به رشدی 
صورت می گیرد.رئیس شــورای اسلامی شهر مشهد 
افــزود: همچنین در حوزه تولید و نشــر کتاب نیز باید 
علی رغم به روز بودن محتواها ، شــرایط بهای تمام 
شــده کتاب ها به گونه ای باشد که در قدرت و توان 
خرید مردم باشد، البته همزمان کیفی سازی محتوانیز 
باید مدنظر قرار بگیرد زیرا در شــرایط فعلی و با وجود  
مشکلات اقتصادی اما  کتاب هایی که دارای محتوای 
غنی و مبتنی بر نیاز مخاطبان هســتند  به چاپ های 

چند باره می رسند.
حیدری افزود: شورای شهر پنجم نیز در 2 سال گذشته 
در حــوزه کتــاب  و ترویج فرهنــگ مطالعه اقدامات 
ارزشــمندی انجام داده است که مهمترین و بارزترین 

آن ، کمک به تکمیل و بهره برداری  کتابخانه مرکزی 
امام خمینی )ره( بوده است زیرا این کتابخانه 23 سال 
به خاطر کمبود اعتبارات معطــل و بلاتکلیف بود که 
شــورای شهر مشهد با سرمایه گذاری و تخصیص 12 
میلیــارد تومان به این کتابخانه شــرایط افتتاح و آغاز 
بــه کار آن را فراهم کرد تا شــهروندان مشــهدی از 
امکانات و خدمات ان اســتفاده کنند.وی ادامه داد: در 
حال حاضر نیز اعلام آمادگــی کرده ایم که در پارک 
های ســطح شهرمشــهد  و در صورت اعلام آمادگی 
کانون پرورش فکری کودکان  برای ساخت کتابخانه 
زمین در اختیارشــان قرار داده شود ،  همچنین حاضر 
هســتیم برای نهاد کتابخانه های عمومی در حاشــیه 
شهر مشهد زمین واگذار کنیم تا به ساخت کتابخانه در 
این منطقه اقدام کنند تا هیچ کسی و به هیچ دلیلی از 
فرصت مطالعه و کتابخوانی در شرایط اقتصادی فعلی 

محروم نشود.

جمعی از دست اندرکاران سینمای ایران در بیانیه ای نسبت به برخی مسائل روز سینما انتقاد کردند.در ابتدای این 
بیانیه آمده است: »ما سینماگران، گروهی نویسنده، کارگردان، تهیه کننده، بازیگر و طیفی از نیروی انسانی 

با تخصص های گوناگون و دست اندرکار هنر و صنعت سینما هستیم که برای آفریدن یک اثر در قالب 
فیلم مستند، داستانی یا انیمیشن فعالیت می کنیم. اما سال ها است موقعیت حرفه ای ما مورد هجوم 
و آسیب قرار گرفته است.«این سینماگران در ادامه مشکلاتی را که نسبت به آن ها گله مند هستند 
این گونه برشمرده اند: نداشتن امنیت شغلی و بیکاری های طولانی مدت، تبعیض در توزیع فرصت ها 

و امکانات، نداشتن حق مالکیت فکری به دلیل نبود قانون جامع و کامل، سوءاستفاده از آثار و ایده ها 
در اینترنت، شبکه های ماهواره ای و خانگی، تعدد مراکز تصمیم گیری برای سینما، سختی ها و مشکلات 

پروســه دریافت مجوز و نگاه های سلیقه ای در شوراها، توقیف طولانی مدت برخی آثار، دراختیار قرار داشتن 
بیشتر سالن های سینمایی توسط برخی نهادها و دیدگاه سلیقه ای آن ها در اکران، تولید فیلم هایی با محتوای نازل در 
پی نوع حمایت دولت و نهادهای دیگر، سوء استفاده از ارزش ها به بهانه  فیلم ارزشی و به قصد تصاحب سرمایه های 
عمومی و ایجاد رانت ، تخریب فیلم های مستقل و برهم زدن موازنه  اقتصاد طبیعی میان دو سوی تولید و عرضه 

با برخی سرمایه های مشکوک. نام 200 نفر از سینماگران در پای این نامه به عنوان امضاگران آن آمده است.

سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی در راه اندازی موزه های خراسان رضوی مشارکت 
می کند.

رئیس سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی خراسان رضوی گفت : حفظ میراث 
فرهنگی و معرفی آن به نســل های آینده یک وظیفه همگانی و ملی اســت و تمام 
ادارات و دستگاهها می توانند در حفظ این رسالت، ایفای نقش کند و تاریخ پر افتخار 

و چند هزار ساله ایران اسلامی را به دنیا معرفی کند .
محمد مراد قلی در ادامه صحبت های خود ار آمادگی این ســازمان برای مشــارکت با 

اداره کل میراث فرهنگی استان و غنی سازی موزه ها، صحبت کرد و موزه ها را مناسب 
ترین مکان برای نگهداری آثار تاریخی و فرهنگی و معرفی آن به عموم گردشگران دانست .

در ادامه مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان رضوی با ارائه گزارشی از 
روند شــکل گیری موزه های در حال تاسیس استان گفت : خراسان رضوی دارای 86 موزه فعال 
است که تنها در شهر مشهد 36 موزه فعالیت رسمی دارند  و سهم خراسان رضوی در مقابل 700 

موزه فعال کشور چشم گیر است .

مشارکت سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی در راه اندازی موزه های استاننامه ۲00 سینماگر با تاکید بر آزادی بیان و اندیشه

خبر
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 رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان از محدودیت های ترافیکی ویژه 13 آبان ماه 
در سطح شهر مشهد و محدوده پیرامونی حرم مطهر امام رضا)ع( خبر داد. به  گزارش 
صبح امروز، ســرهنگ دهنوی با بیان این مطلب  گفت: شروع استقرار جهت تامین 
نظم ترافیکی یوم ا... 13 آبان ماه 1398، ساعت 6 صبح  روز دوشنبه مورخه 13/ 08 
/ 98 تا پایان ماموریت ابلاغی با حضور کارکنان پلیس راهور اســتان است.  وی با 
اشاره به محدودیت ترافیکی این مراسم، ادامه داد: در روز 13 آبان از تردد وسایل نقلیه 
در میدان پانزده خرداد به سمت میدان بسیج، خیابان امام رضا)ع( از میدان بسیج به 

سمت میدان 15 خرداد، خیابان فدائیان اسلام از تقاطع نخریسی 3 به سمت میدان 
بســیج، خیابان بهار از تقاطع بی ســیم و بهار 8 به سمت میدان بسیج، خیابان امام 
رضا)ع( از میدان بسیج تا حرم مطهر و طول خیابان شهید اندرزگو جلوگیری می شود.  
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان خراسان رضوی خاطرنشان کرد: محدودیت 
های توقف وسایل نقلیه نیز از ساعت 24  مورخه 12/ 08 / 98 در طول خیابان امام  
رضا)ع( امام رضا 42  از میدان بسیج تا حرم مطهر رضوی و میدان بیت المقدس طول 

خیابان اندرزگو تا تقاطع خسروی اعمال می شود.

محدودیت های 
ترافیکی 13 آبان 
در مشهد 

شــهردار منطقه 12 مشهد از آسفالت حدود 40 هزار متر 
مربع معابر این منطقه از ابتدای سال جاری تا کنون خبر 
داد.به گزارش صبح امروز، علی زینت بخش که با حضور 
در مرکز ارتباطات مردمی 137، پاسخگوی تماس های 
تلفنی شــهروندان بود، با اعلام این خبر افزود: با توجه 
به اینکه بیشترین درخواست های شهروندان ساکن این 
منطقه در حوزه فضای ســبز و آســفالت بوده است، لذا 

برنامــه ریزی های ویژه ای نیــز در این دو حوزه انجام 
شده و در دست اقدام است.

وی عنــوان کرد: در حوزه فضای ســبز، پارک صادقیه 
احداث شــده و تا پایان ماه جاری آمــاده افتتاح خواهد 
بود، همچنین پیگیر افزایش سرانه فضای سبز منطقه با 

اجرای چند پروژه دیگر در سال آینده خواهیم بود.
وی ادامــه داد: احداث فضای ســبز آیلنــد میانی بولوار 

امیریه نیز در دســت اقدام اســت که از پیشــرفت 80 
درصدی برخوردار بوده و دوم و ســوم آن در دست اجرا 
اســت. همچنین احداث بوستان یاسمین با پیشرفت 70 
درصدی، برای افتتاح تا پایان ســال جاری برنامه ریزی 

شده است.
زینت بخش خاطرنشــان ساخت: در حوزه آسفالت معابر 
نیز، این مهم با اولویت درخواســت های مردمی 137 در 

حال انجام است.
وی با اشاره به آسفالت حدود 40 هزار متر مربع از معابر 
این منطقه از ابتدای ســال جاری تا کنون، تصریح کرد: 
جزء مناطقی هستیم که بیشترین میزان جذب اعتبارات 
در این حوزه را داشــته ایــم و تقریبا بجز معابری که در 
نواحی یک و دو این منطقه شــکل نگرفته است، معبر 

خاکی نداریم.

شهردار منطقه 12 مشهد خبرداد؛

آسفالت 40 هزار متر مربع از معابر منطقه 12 از ابتدای امسال

در دومین جلسه ادوار کمیسیون بودجه شورای شهر مشهدمقدس بررسی شد:

اصلاح بخشی از مواد دفترچه درآمدی 
شهرداری مشهد 

در دومین جلســه ادوار کمیسیون بودجه شــورای شهر مشهدمقدس موضوع لایحه 
اصلاح مواد دفترچه درآمدی شهرداری مشهد به بحث و بررسی گذاشته شد.

اصلاح  هزینه ها، به نفع آینده شهر و شهروندان است
به گزارش صبح امروز به نقل از پایگاه اطلاع رســانی شــورای شــهر مشهد، بتول 
گندمی در این جلســه با بیان اینکه این لایحه خردادماه امسال به شورای شهر ارائه 
شــده است، اظهارکرد: فرآیند بررسی این لایحه از 4 ماه قبل آغاز شده و 12 جلسه 
کمیته کارشناسی و چند جلسه کمیســیون مشترک تاکنون داشته ایم و تعدیل های 
زیادی نیز صورت گرفته است.وی از برگزاری نشست های متعدد با بخش خصوصی 
و انبوه ســازان خبرداد و گفت: جمع بندی اولیه نظرات مطرح شــده در این جلسات 
در کمیســیون های شهرســازی و معماری، برنامه وبودجه و حقوقی انجام شده ولی 

کماکان در حال گرفتن نقطه نظرات مختلف هستیم تا بهترین تصمیم اخذ شود.
گندمــی با بیان اینکه نقدهایی که در این جلســه به لایحه اصلاح بخشــی از مواد 
دفترچه درآمدی شــهرداری وارد می شــود، بدون شــک راه گشاست، گفت: بعنوان 

نمایندگان مردم، در این شرایط اقتصادی کار بسیار دشواری را در پیش داریم.
وی خاطرنشان کرد: محافظه کاری طی سالیان سال سبب شده بهای خدمات دریافتی 

با بهای تمام شده فاصله بیشتری بگیرد و سطح کیفی خدمات نیز کاهش یابد.
گندمی افزود: رهبران جامعه در هر مقیاسی، چه محلی و چه ملی، باید نگاه به آینده  
راهم داشته باشند؛ بخشی از درآمدها متعلق به نسل های آینده است که باید صرف 
ایجاد زیرساخت ها شود.وی تصریح کرد: امسال در حوزه زیرساخت های شهر فعالیت 
کمتری انجام شــود مثلا اگر دو کیلومتر مترو بیشــتر بسازیم، شهر سود کرده و لذا 

چنین گفتمانی را باید جامعه نخبگانی در شهر ترویج کنند.

افزایش بهای مسکن و ثبات در هزینه پروانه ایجادکننده حاشیه سود بالا برای 
سازندگان

در ادامه این جلسه رضا خواجه نایینی، معاون مالی و پشتیبانی شهرداری مشهد با بیان 
اینکه به منظور اصلاح این لایحه چندین هدف مشــخص کرده بودیم که نخستین 

مورد آن شفاف سازی در نحوه محاسبه هزینه پروانه است.
وی در ادامــه افزود: از دیگــر مبانی تدوین لایحه می توان به ساده ســازی، تدقیق 
محاســبه معابر ویژه، پیشــگیری از فساد و تخلفات، معادل ســازی، بهینه سازی و 
تعادل بخشــی، اصلاح نواقص و خلاء های محاسباتی موجود، کمک به رونق پروژه 
های بزرگ مقیاس، تمهیدات پیشــگیرانه در جهت عدم ابطال آتی مصوبات توسط 
دیوان عدالت اداری، اصلاح محاســبات در راســتای عدالــت اجتماعی و حمایت از 
مناطق محروم اشــاره کرد.خواجه نائینی با بیــان اینکه هر افزایش بهای خدماتی در 
جامعه با مقاومت روبرو می شــود، گفت: مردم در چنین مواقعی ناکارایی ها را بیشــتر 
می بینند و باخود می گویند شــهرداری هزینه هایی که نباید انجام شود را کاهش دهد 
تا شهر ارزانتر اداره شود.وی افزود: بهای هزینه های پروانه در حال حاضر 9 درصد از 
قیمت آپارتمان است که با افزایش های بررسی شده، این عدد کمی افزایش می یابد.
خواجه نایینی با بیان اینکه افزایش دوبرابری قیمت مســکن در دو سال اخیر و عدم 
تغییر تعرفه های شهرداری سود بسیار خوبی برای سازندگان ایجاد کرده است، گفت: 

مقاومت  آنها در برابر افزایش بهاء پروانه و ... طبیعی است.
ذاکرالحسینی، عضو شــورای چهارم شهر مشهد نیز با تشکر از برگزاری این جلسه، 
اظهارکرد: در گام نخست، دید و نگاه شورای پنجم نسبت به میزان P و سایر ضرایب 
مشــخص شــود.وی افزود: تاثیرات افزایش پروانه باید مشخص گردد و برای زمان 

رکود ساختمان نیز پیش بینی های لازم را داشته باشیم.
عدم افزایش پلکانی بهای خدمات شهرداری، دغدغه امروز شورای پنجم

حمیدرضا موحدی زاده، نایب رئیس شــورای شهر مشــهد نیز با بیان اینکه هدف از 
برگزاری این جلســه، بهره گیری بیشتر از تجارب اعضای ادوار مختلف شورای شهر 
مشــهد است، گفت: محاسن بازنگری در نحوه محاســبه عوارض زیربنایی مشمول 
تراکم ســاختمانی تقسیم بندی منطقه ای شده و برهمین اساس، شهر به 153 پهنه 
همگن تقســیم شــده تا به روح عدالت اجتماعی توجه شود.موحدی زاده خاطرنشان 
کرد: هر بازنگری، منتقدین خود را دارد و ما باید تمامی نظرات را مدنظر قرار دهیم؛ 
تاکنون در این خصوص شــورای شــهر تصمیم قطعی اتخاذ نکرده تا به نقطه بهینه 
دســت پیدا کنیم.وی افزود: تصمیم گیری پخته و برخوردار از منطق قوی  در وراء هر 

مصوبه بدون شک تصمیمات مثبتی بهمراه خواهد داشت.
نایب رئیس شورای شهر مشــهد با بیان اینکه متاسفانه بهای پروانه و ... سال های 
سال است که متناسب با نرخ تورم افزایش پیدا نکرده است، گفت: با رشد پلکانی این 

قیمت ها در گذشته می توانستیم برای امروز شرایط مطلوب تری رقم بزنیم.
وی افزود: همین عدم افزایش پلکانی ســبب شــده اگر بخواهیم قیمت ها را افزایش 

دهیم، خیلی به چشم می آید و محسوس خواهد بود.
درآمد شهرداری باید تا حد امکان از محل فروش تراکم مجاز باشد

محمد ســهیلی، عضو شورای چهارم شهر مشــهد نیز در این جلسه اظهارکرد: سهم 
شهرداری از ساخت و سازها میتواند درصدی از بهای تمام شده باشد و هزینه ساخت 
و یا فروش چراکه مبنای معقول تری اســت.وی در ادامه گفت: سازندگان ساختمان 
بدنبال سود 33 درصدی هستند ولی بخاطر این نگاه نباید از حقوق شهر بگذریم؛ آنها 
بیمه و مالیات پرداخت می کنند ولی آنجا که به پرداخت حقوق شــهرداری می رسد، 
با مشــکل مالی روبرو هستند.وی با تاکید بر اینکه برای تصمیم گیری های خود باید 
مبنای ثابتی داشــته باشیم و سهم بهینه پروانه را مشخص کنیم، افزود: اداره شهر را 
نمی توان با تراکم 240 درصد به بهترین شکل انجام داد و از سوی دیگر نمی توان به 
فروش تخلفات متکی باشیم.سهیلی گفت: درآمد شهرداری باید تا حد امکان از محل 

فروش تراکم مجاز باشد تا نیازمند فروش تراکم غیرمجاز نباشیم.
شهروندان هزینه زندگی شهری را باید پرداخت کنند

دری، عضو شــورای اول شــهر مشــهد دیگر میهمان حاضر در این جلســه بود و 
اظهارکرد: شــهروندان باید هزینه زندگی در شهر را بپردازند؛ این صحبت از شورای 
اول مطرح بوده و مدنظر داشــته ایم.وی با بیان اینکه برای پاســخگویی به نیازهای 
شــهر، هزینه شهرنشینی باید از سوی شهروندان پرداخت شود، گفت: در حال حاضر 
در شــهری مثل تهران شاهد مهاجرت معکوس هســتیم چراکه از پس هزینه های 
زندگی شــهری برنمی آیند.دری خاطرنشــان کرد: افزایش بهای پروانه در قســمت 
مســکونی نیازمند دقت بیشتری است و این افزایش باعث تورمی می شود که هزینه 
های آن روی دوش مردم خواهد بود.وی گفت: درصدی از بهای هر ملک را میتوانیم 
هرســاله اخذ کنیم؛ اجرای این سیاست نیازمند ســاختارهای مختلف است که فعلا 

امکان پذیر نیست.

کارشناسمعماریوشهرسازی:

معماریمشهدفخرالملوکخانمیاست
خانه های شان را هر 
عوض  ســال  چند 
این  کننــد،  مــی 
یکی نور ندارد و آن 
یکی تهویه مناســب، 
آن یکــی دیگــر هم 
فضای باز و یکی دیگر 
همسایگانی مزاحم... با 
زندگی  کیفیت  کاهش 
نارضایتــی  موجــب 
گونه  ایــن  ســاکنان 
خانه ها شــده است، ناصر استاد دانشگاه و 
معمار مشهدی  معتقد است معماری مشهد 
گزارش صبح  اســت.  خانمی  فخرالملوک 

امروز را بخوانید.
مردم درباره مسکن خود می گویند؟

از خانه ای که در آن سکونت داریم متنفرم. 
ایــن جمله خانمی اســت کــه در منزلش 
احســاس راحتی نمی کند، وقتی دلیل این 
حــس را از او جویا شــدم فهمیدم عواملی 
همچون نداشتن نورگیری مناسب، جانمایی 
نامناســب پنجره ها بــرای چرخش هوا در 
منزل و مکان آشپزخانه در پلان ساختمان 

باعث نارضایتی او از خانه اش شده است.
از او دلیل انتخاب این خانه را برای سکونت 
پرسیدم، اومی گوید: سرمایه زیادی نداشتیم 
تا خانه بهتری بخریم و قیمت مسکن هم 

بسیار بالاست.
 خانمی دیگر که خوش معمار اســت می 
گوید:  بســیاری از مســائلی که باعث بالا 
رفتــن کیفیت زندگی مان می شــود، برایم 
اهمیــت خاصی دارد، هــر روز صبح با نور 
طبیعی از خواب بیدار می شــویم و به دلیل 
خوب قرار گرفتن بازشوها، هوای طبیعی در 

منزل مان جریان دارد.
ادامه زندگی در فضای باز

برای یافتن پاســخی به این سوال که چرا 
معماری بناها  موجب نارضایتی شده است 
و علت این اشفتگی های معماری چیست 
به ســراغ یکی از کارشناســان معماری و 
محسنی  رفتم.اســتاد  مشــهد  شهرسازی 
صحبت های خــودش در رابطه با معماری 
حال حاضــر را، بــا موضوع پایــان نامه 
دکترای خــودش، »ادامه زندگی در فضای 
باز« آغاز می کند و می گوید: در گذشــته 
در ســاختمان ها حیاط داشتیم و سرویس 
بهداشــتی داخل حیاط بــود. در آن حیاط 
زندگی وجود داشــت. سرویس بهداشتی را 
از حیاط به داخــل آپارتمان منتقل کردیم 
ولی حیــاط در جای خود باقــی ماند. آن 
حیاط، حیــاط داخلی و خیلی وقت ها در دو 
یا سه طرف ساختمان بود و حیاط در وسط 
قرار داشته است. حالا واقعیت این است که 
آن حیاط نوســتالژیک تبدیل شده به حیاط 
آپارتمان یا پیش فضــای پارکینگ و یک 
حیاط عمومی. بنابراین حیاط را باید با شهر 
تنظیم کنیم و بخشــی از حیاط را باید در 
اختیار هر واحد قــرار دهیم. من می گویم 
سرویس بهداشتی در گذشــته پایین بوده 
اســت، حالا می شود ســرویس بهداشتی 
هم در حیاط پایین باشــد؟ نمی شود. چنین 
تصمیماتی مثل تبدیل شــدن حیاط قدیم 
به حیاط عمومی، به عدم مطالعه درســت 
معمــاری برمی گــردد و اینکــه معماری 
و شهرســازی ما متولی نــدارد که چنین 

مطالعاتی داشته باشد.
جنبه اقتصادی تصمیمات در معماری

محســنی معتقد اســت: بخش دیگر این 
موضــوع به اقتصــاد برمی گــردد، بخش 
اقتصــادی این موضــوع را از دو جنبه باید 
نگاه کنیــم. هم تصمیمات مردانه شــده ، 
یعنی به نظر خانم ها در این موضوع توجهی 
نمی شود، و هم اینکه کارفرما به دنبال سود 
خودش اســت و خریدار به دنبال چند متر 
کمتر،  تا کمتر هزینه کند، توجهی نمی کند 
که عضوی از زندگی را قطع می کند. اصل 
موضوع این است که کیفیت زندگی دارد از 

دست می رود.
 این داستان عمق فاجعه 

را نشان می دهد
او که رشــته کلام را در دســت گرفته می 
گویــد: از طرف شهرســازی عضو هیئت 
مدیره نظام مهندســی بــودم، کمیته های 
تخصصی نظام مهندسی در یکی از شهرها 
جمع شــده  بودند و همه معمار بودند. دکتر 
حجت  پیشکسوت معماری  در رابطه با خانه 
صحبت کرد و اینکه خانه باید چگونه باشد 
و خانه های قدیم چگونه بوده،  درباره حیاط 
و ویژگی های کیفی خانه هم  اشــاره هایی 
کرد. بعــد از صحبت های دکتر حجت چند 
نفر صحبــت کردند. یک نفــر گفت: این 
مسائلی که شــما می فرمایید درست است 
ولی ما صبح ســاعت 7 از خانه در می آییم 
و شــب ساعت 11، خسته و کوفته به خانه 
برمی گردیم و شامی می خوریم و می خوابیم 
تــا فردا. زندگی ما اینگونه اســت، خانه ما 
هرچقدر می خواهد خوب باشد چه فرقی به 
حال ما می کند. تمام آن جمع صحبت های 
ایــن آقا را تأیید کردنــد و اتفاقاً چند خانم 
معمار هم آنجا بودند و حرفی نزدند. من به 
ناچار صحبت کردم وخطاب به آن آقا گفتم: 
شما مجرد هستید یا ازدواج کرده ای، خندید 
و گفت: دو تا بچه هم  دارم، یکی 10 سال 
و یکی چهار ســال دارم و یک بچه هم در 
راه است. گفتم: شما در این ارزیابی ای که 
از خانه کرده ای، آیا به فرزندان و همســر 

خودت هم فکر کرده ای؟
 تو به عنوان معمار ایــن مملکت، چگونه 
اینقدر خود بین هســتی؟ خانواده ات در آن 
خانه زندگی می کنند، تمام عمرشان در آنجا 
بزرگ می شوند. این مثال اتفاق افتاده است 

و به نظر من وحشتناک تلخ است.
واقعیت این اســت  کــه این قدر دچار خود 
بینی شــده ایم که توجهی بــه ملاحظات 
اجتماعی و حقوق دیگــران نداریم. عمق 
فاجعه اینجا هویدا می شود که معماران ما 
دارند به خطا می روند، وجه انسانی معماری 
و مســئولیت اجتماعی معماری زیر سؤال 
می رود. اســتاد من همیشه می گفت: معمار 
اول باید آدم باشــد بعــد معمار، منظورش 
همین بود، بــه نظرم این داســتان عمق 

فاجعه را نشان می دهد.
کیفیت زندگی فدای به چشم آمدن

کیفیــت ضرورتاً بــه معنــای اینکه خانه 
باید گران تر باشــد نیســت. ابعاد محیطی، 
روان شناســی محیطی و موضوعاتی که به 
شــدت مورد توجه دنیاست، در حال حاضر 

فدای به چشم آمدن شده  است.
 من همیشــه می گویم کار معماری بیشتر 
شبیه کارفرمایش می شود تا معمارش. یعنی 

اگر بخواهید مــا معمارها را قضاوت کنید، 
باید از روی کاغذهای طراحی مان قضاوت 

کنید، نه آن چیزی که ساخته شده است.
معماری امروز ما شبیه سبک باروک است

در اروپا ســبکی وجود دارد به نام باروک، 
پلان شهر پاریس براســاس تفکر باروک 
شکل گرفته. باروک، هنری است نمایشی، 
در عــرض، یعنــی عمــق نــدارد و هنر 
فئودال های شــهری شــده. دوران باروک 
دورانی است که زمین داران بزرگ، اشراف 
شــده اند. ما در چنیــن دوره ای قرار داریم. 
این ســلیقه و دیدگاه می خواهد خودش را 
نشان دهد. بنابراین معماری امروز ما از نظر 
سرنوشت و مدلش شــبیه معماری سبک 
باروک اســت، چون معماری با سرمایه سر 
و کار دارد. یک خانواده با فرهنگ، با سواد 
و مدنی، ســاده زیست تر و متواضع تر است 
و خودش را جدا و بالاتر از جامعه نمی داند 
و بــر روی معماری ای  نزدیــک به دیدگاه 
خــودش ســرمایه گذاری می کنــد. دنبال 
ابراز وجود نیســت، چون کمبودی را حس 
نمی کند که بخواهد با خانه آنچنانی درست 
کردن بگوید من آنم که رستم بود پهلوان.

دیدگاه فخرالملوک خانمی
این اســتاد معمــاری به شــرایط جامعه 
امروزی اشــاره می کند و می گوید: مردم 
نگاه می کنند به عملکــرد پولدارها، بعد از 
آن ها تقلید می کنند. من اســم این دیدگاه 
را می گــذارم فخــر الملــوک خانمی. این 
دیدگاه را کسانی که سرمایه دار هستند باب 
می کنند، از طرفی کنتــرل و قانونی وجود 
ندارد. بنابراین ایــن وضعیتی که می بینیم 
متوجه نــوع ســرمایه گذاران این موضوع 

است.
معماری ما متولی ندارد

اصل اشــکال معماری این است که متولی 
ندارد. ما در امر آموزش هم متولی نداریم. 
در دانشگاه می بینیم هر استادی در هر شهر 
و دانشــگاهی هر چیزی که دلش بخواهد 
می گوید. این دانشــکده ها را کسی کنترل 
نمی کند. دانشجوها و اساتید ارزیابی کیفی 

نمی شوند. 
 مهندسان عمران مداخله گر

 معضل معماری
معضل دیگر معماری، مهندســین عمران 
مداخله گر اســت. مهندســین عمرانی که 
خیال می کنند معمار و شهرســاز هستند. یا 
کار یک معمار پایه دو را به معماران جوان 
تازه فارغ التحصیل شده می دهند که هنوز 

طراحی نظام  مهندسی را قبول نشده اند  و 
بعــد اعتراض می کنند کــه این ها کار بلد 
نیســتند. شما کار را به کسی که صلاحیت 
انجام این کار را نداشته داده اید، هر کجای 
دنیا بخواهند خانه ای ارزان بسازند، طراحی 
آن را به بهترین معمار آن کشور می دهند. 
ما اقتصاد را با صرفه جویی در طراحی شروع 
می کنیم که کار اشتباهی است، در صورتی 
که هرچقدر بخواهی اقتصادی تر باشد باید 

برای طراحی پول بیشتری پرداخت کنیم.
مأموریت معماران، انجام درست وظایف

تمام این هایی که گفته شد، روی معماری 
و شــهر تأثیر می گذارد. اینکــه در مقابل 
ســاختمان ویلایی یا تراکم کم چند طبقه 
می ســازند به واســطه اینکه از شهرداری 
تراکم خریده اند، برای معماری آسیب است. 
در تمام ابعاد حقوقی، اجتماعی، اقتصادی، 
فنی و زیست محیطی رخنه وجود دارد که 
بر علیه معماری اســت. حتــی اگر بر علیه 
معماری نباشــد، فضایــی را برای انحراف 
معماری فراهم می کند. معماری هنر است، 
جایگاه هنر در جامعه ما کجاســت؟ در دنیا 
هنر را دوســت دارند و مصــرف می کنند، 
رابطــه ما با هنر چیســت؟ تــا زمانی که 
نتوانیم ایــن موضوعات اخلاقی را در تمام 
شئونات جامعه بگنجانیم، نه تنها معماری، 
بلکه همه چیز به همین منوال خواهد بود. 
معماری تافته جدا بافته نیست، نمی توانیم 
در این شــرایط جلو ببریم معماری را. البته 
مأموریت مــا به عنوان معمار این اســت 
که وظیفه خود را به درســتی انجام دهیم. 
هرکسی که تغییر بخواهد باید جزیی از آن 
تغییر باشد. باید حداقل مسئولیت مان نسبت 
به شهر، نســبت به محیط پیرامون  پروژه، 
نسبت به کارفرما و نسبت به مصرف کننده 

را رعایت کنیم.
 آن همه حس خوب را شست 

و با خود برد
بعــد از گفت و گو با اســتاد محســنی در 
شــهر قــدم مــی زدم و از کوچه هایی که 
با رنگ بنــدی پاییزی چهــره ای جذاب و 
دل نشــین به خود گرفته اند لذت می بردم. 
ســرم را بالا آوردم تا هوای پاییز را تنفس 
کنم که صحنه ای خشــن حس و حالم را 
بــه هم ریخت. ســاختمان هایی که با هم 
تناسبی نداشتند. یکی کم ارتفاع و دیگری 
مرتفع، بطوری که ســایه ساختمان مرتفع 
بــر خانه مقابلش افتاده بــود، انگار در این 
کوچه جنگ است. در شــهری که زیبایی 

پاییزشامل حالش شده بود، این حجم های 
زمخت ساخت بشر، آن همه حس خوب را 

شست و با خود برد.
به یاد جمله استاد محسنی افتادم که گفت: 
»شــکل شــهر همواره و در طول تاریخ، 
شــاخص بی رحم درجه تمدن بشــر بوده 
اســت«. این جمله  خطرناک شاید در حال 
حاضر برای ما گنگ باشــد، اما روزی که 
شــاید دوباره معماری در ایران جان بگیرد، 
آیندگان بــا دیدن معماری حــال حاضر، 
درباره تمدن ما چه فکــری خواهند کرد؟ 
معماری ای بی هویت که فقط جلوه دارد اما 
به موضــوع کیفیت زندگی در این معماری 
متأسفانه معماری  هیچ توجهی نشده است. 
در ســاخت و ســاز ما، فدای اقتصاد شده 
است و یکی از عوامل مهم در این موضوع، 
فرهنگ اســت که در پایین آمدن کیفیت 
زندگی تأثیر قابل توجهی داشــته است. با 
نگاه دقیــق در تاریخ معماری ایران متوجه 
این موضوع می شــویم که معماری ایران 
همیشه برای آسایش زندگی انسان اهمیت 
ویژه ای قائل بوده است. به همین دلیل اگر 
به گذشته ایران نگاه کنیم شاهد در جریان 
بودن زندگی می باشــیم. نور، هوا و داشتن 
سرپناه از مهمترین ارکان کیفیت و آسایش 
زندگی هســتند کــه به معمــاری مربوط 
می شوند. در هر صورت ما بی تفاوت از کنار 
حجم های بی هویت و مجهولی که شهر را 
به یک نمایشــگاه خودنمایی تبدیل کرده ، 
می گذریــم. نه فقط در کوچــه خیابان ها، 
برای آسایش خود حتی در خرید یا بازسازی 
منازل هم دیگر وسواس به خرج نمی دهیم، 
در چشــم بودن را به آسایش فردی ترجیه 
می دهیم. نتیجه این بی تفاوتی ها می شــود 
نارضایتی و عدم آرامش در منزل و حتی در 
شهر. شــهری که بازار مسکن و معماریش 
به دست عده ای بساز بفروش و دلال افتاده 

است.
نقش مســئولان شــهری نیز در این نوع 
ســاخت و ســاز بی تأثیر نیســت. نتیجه 
نبــود نظارت کافــی  و عملکــرد بد این 
مســئولان هــم بناهایــی در تعــارض با 
هویت شــهر می شودیا  ســاختمان هایی 
که با ارتفاعات مختلف نور رســانی طبیعی 
 منازل مقابل و کوچه را با مشــکل مواجه 

می کنند.
تمــام عوامل بالا دســت در دســت هم 
می دهند تا جلوه شــهر زشت و بی کیفیت 

شود.

مدیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی چناران گفت: بیش از 3 هزار نفر گردشگران 
خارجی از جاذبه های تاریخی و فرهنگی شهرستان چناران دیدن کردند. 

به گزارش صبح امروز، محمد طاهریان مقدم با اعلام این خبرافزود: این گردشــگران 
اغلب از کشــور های عربی و اروپایی شامل آلمان، سوئیس، دانمارک، ایتالیا و فرانسه 
بودند که از جاذبه های تاریخی و گردشــگری این شهرســتان در شش ماهه نخست 
سال 98 دیدن کردند. او ادامه داد: این گردشگران از جاذبه های تاریخی شهرستان از 

جمله روســتای هدف گردشگری اخلمد، مجموعه بناهای تاریخی رادکان برج تاریخی 
رادکان، حمام رادکان، آرامگاه خواجه، رباط ســید آباد، چشمه سبز گلمکان و موزه مردم 

شناســی شهرستان بازدید داشته اند.طاهریان مقدم افزود: با توجه به پتانسیل ها و جاذبه های 
گردشــگری شهرستان، نزدیکی آن به مشــهد مقدس، قرارگیری شهرستان در بین دو رشته کوه 

بینالود و هزار مسجد باعث شده که گردشگران زیادی از این شهرستان دیدن کنند.
گفتنی اســت: شهرســتان چناران دارای بیش از 120 اثر شناسایی شــده دارد که 22 اثر آن در 

فهرست آثار ملی به ثبت رسیده است 

رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی تربت حیدریه از استقبال گردشگران 
داخلی و خارجی برای بازدید از مزارع زعفران در قالب تورهای گردشگری زعفران در مهر 

و آبانماه خبر داد. به گزارش صبح امروز، علی محمدی افزود: 12 تور داخلی و خارجی 
تاکنون جهت بازدید از شهرســتان اعلام آمادگی نموده اند که این گردشگران علاوه 
بــر بازدید از مزارع زعفران و مراحل جمع کردن و پــاک کردن گل ها، از بزرگترین 
بازار گل کشور و مراحل فرآوری زعفران، دمنوش های زعفرانی و ... آشنا می شوند.

او افزود: بازدید از ســایر جاذبه های تاریخی و گردشگری، کارگاههای صنایع دستی و 
اقامتگاههای بومگردی نیز در برنامه تورهای گردشــگری است.شایان ذکر هست امسال 

نیــز برنامه های متنوع دیگری همزمان با فصل برداشــت زعفران از جمله برگزاری پنجمین 
جشنواره ملی عکس زعفران از یازدهم تا شانزدهم مهرماه با حضور عکاسان داخلی و خارجی در 
حال برگزاری می باشد. تربت حیدریه در فاصله 145 کیلومتری مشهد دارای 350 جاذبه تاریخی 
و گردشــگری، یک روستای ملی و یک شهر ملی ابریشــم کشی و تعداد 52 اثر در فهرست آثار 

ملی به ثبت رسیده است.

تربت حیدریه و زاوه میزبان تورهای گردشگری زعفران  3 هزار گردشگر خارجی از جاذبه های چناران 
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درحالی که دو سال است تصویب شده تا حقوق داوران فوتبال 50 درصد افزایش 
پیدا کند این اتفاق نیفتاده است.مدت هاست که بحث حقوق داوران در فوتبال 
نقل محافل اســت اما اتفاق خاصی برای افزایــش حقوق کلیه داوران فوتبال) 
اعم از آقایان و بانوان در رشــته های مختلف( رخ نمــی دهد. آخرین مصوبه 
برای افزایش حقوق داوران مربوط به تاریخ 22 آبان 96 اســت که هیات رئیسه 
فدراسیون فوتبال با افزایش 50 درصدی حقوق داوران موافقت کرده و سازمان 
لیگ را مکلف کرده تا حقوق این قشر افزایش پیدا کند اما از تاریخ ذکر شده تا 
کنون این اتفاق رخ نداده اســت. از سویی سازمان لیگ با مشکلات مالی روبرو 

بوده و یک دلیل عمده و مهم در اجرایی نشــدن این مصوبه همین بحث مالی 
اســت اما از طرف دیگر داوران هجمه های زیادی را تحمل می کنند و برخی 
داورانی که غیر از لیگ برتر فوتبال آقایان قضاوت می کنند که شــامل داوران 
لیگ های فوتسال در رده های مختلف، فوتبال ساحلی  و در بخش بانوان هم 
در فوتسال و فوتبال  می شوند، با تعویق حقوق خود با همان مبلغ سابق روبرو 
هســتند. به طوری کــه برخی از داوران خانم در فوتبــال به این تعویق حقوق 
معترض شدند اما در اقدامی عجیب ممبینی رئیس کمیته داوران برخورد قهری 

کرده و آنها را از قضاوت در لیگ منع کرده است. 

هفته دهم رقابت های لیگ برتر باشــگاه های کشــور با 
برگزاری چند دیدار در شــهرهای مختلف کشــور آغاز 
می شود و شهر خودرو قرار است در مشهد میزبان پارس 
جنوبی جم باشد.شهر خودرو در آخرین دیدار خود مقابل 
ســایپا در تهران متوقف شد و همین مسئله سبب شد تا 
اندکی از نظر امتیازگیری در هفته های اخیر با مشــکل 
روبرو شده باشند اما با این وجود آنها هنوز هم یک دیدار 
عقب افتاده مقابل گل گهر ســیرجان دارند که می تواند 

تکلیف بالای جدول را روشن کند.
شــهر خودرو پــس از چند دیدار و چنــد هفته دوری از 
ورزشــگاه امام رضا)ع( این بار قرار است روز جمعه هفته 

جاری در مشــهد مقابل دیدگان هوادارانش برابر پارس 
جنوبی جم صف آرایی کند.

پارس در دو دیدار آخر خود به ترتیب برابر دو تیم مدعی 
دیگر یعنی استقلال تهران و سپاهان اصفهان به ترتیب 
یک شکست و یک تساوی نصیبش شده و البته در چند 
هفته اخیر با مســائل مالی زیادی نیز دست و پنجه نرم 
کرده است.پارســی ها قطعا در مشهد برای کسب امتیاز 
می آیند و ممکن است دســت به بازی بسته نیز بزنند و 
همین ممکن اســت مقداری کار شهر خودرو و شاگردان 

یحیی گل محمدی را سخت کند.
شــاگردان یحیی به خوبی می دانند که باید در این دیدار 

خانگی حتما هر سه امتیاز بازی را کسب کنند؛ رقابت در 
بالای جدول این روزها با اضافه شــدن استقلال تهران 
بسیار سخت و نفسگیر شده است و جای هیچ اشتباهی 

برای تیم های بالای جدول نیست.
در هفته ای که گذشــته به نوعی همه تیم ها با تســاوی 
مقابل رقبای خود برای اســتقلال تهران بازی کردند تا 
این تیم با برتری مقابل تراکتورســازی در تبریز جهشی 

بزرگ در جدول داشته باشد.
شــهر خودرو اما قرار نیســت از کورس باقی بماند و در 
هفته جاری باید پارس جنوبــی را تبدیل به جدیدترین 

قربانی جاه طلبی خود کند.

رقابت نفسگیر در بالای جدول؛

شهرخودرو به جم رسید

گفت:  مشهد  شهرخودرو  هافبک 
من دو سال سابقه بازی در زمین 
شــهرقدس را دارم و می توانم به 
جــرات بگویم ایــن زمین برای 
فوتبال بــازی کردن به درد هیچ 

تیمی نمی خورد.
فرشــاد فرجی پس از تســاوی 
انتقاد  شهرخودرو مقابل سایپا در 
از وضعیت ناهموار زمین ورزشگاه 
سال  من شش  گفت:  شهرقدس 
پیش زمانی که در راه آهن بودم، 

دو ســال پیاپی در زمین شــهر قدس بازی کرده ام و چم و خم آن را خوب می شناسم. این زمین در 
بهار و تابستان بد نیست ولی به خاطرشیب زیادی که در گوشه ها دارد، در سایر فصول به شدت نرم 

می شود تا در حالت عادی زمین سنگین شود.
وی با مقایسه بازی ابتدایی لیگ شهرخودرو برابر پیکان با بازی اخیر این تیم با سایپا در شهرقدس 
گفــت: بارش بــاران و انجام بازی لیگ یک در روز قبل از بازی ما، باعث شــده بود که تفاوت این 
زمین با گذشــته از زمین تا آسمان شود. مثل زمین های شــمال، گل بالا آمده بود و شما به وضوح 
می دیدید که شورت بازیکنان بعد از تکل ها گلی می شد. در چنین زمینی هرگز نتوانستیم در مسافت 
زیاد پا به توپ شــویم چرا که شــما باید بیشتر از نگاه کردن به محیط، حواستان به توپ باشد که از 

پایتان جدا نشود.
هافبک شهرخودرو با تاکید بر اینکه انتخاب این زمین برای بازی شهرخودرو عمدی بوده است، ادامه 
داد: با حرفه ای تر شدن لیگ حالا دیگر حتی در لیگ پایین تر هم در چنین زمینی بازی نمی کنند، 
امــا این اتفاق را برای ما رقم زدند تا با وجود اینکه خلق موقعیت هم کردیم و خطرســاز هم ظاهر 

شدیم اما در نهایت سه امتیاز از دستمان برود که واقعا ناراحت کننده بود.
فرجی به اعتراضات بازیکنان دو تیم به داور بازی اشــاره کرده و گفت: به نظر من داور بسیار جوانی 
که برای این بازی انتخاب کرده بودند نتوانســت روی بازی مســلط باشد چون این بازی برای این 
داور ســنگین بود و کنترل بازی از دســتش در رفته بود. ما از اول فصل به داوری اعتراضی نداشتیم 
و نداریم اما کاش کمیته داوران دقت بیشــتری کند و وسواس بیشتری به خرج دهد چون ما امسال 
انگیزه های بیشــتری داریم و تک تک امتیازات برای ما مهم هســتند و شاید یک اشتباه سرنوشت 

تیم ما را عوض کند.
هافبک گلزن شهرخودرو در خاتمه تمام بازی های این فصل شهرخودرو را دشوار نامید و در این باره 
گفت: اینکه برخی می گویند بازی های سخت ما شروع نشده حرف سنجیده ای نیست چون در لیگ 
ایران بازی سخت و آسان نداریم. ما بازی با پیکان را بردیم و همان تیم شش گل به ماشین سازی ای 
زد که استقلال را برده. ذوب آهن بهترین تیم آسیایی پارسال بود اما در خانه اش پیروز شدیم. نتیجه 
اینکه تمام بازی های امسال سخت است و همه تیم هایی که در کورس صعود هستند و نیستند برای 

خودشان می جنگند.

در حالی که کادر فنی تیم ملی امید 
با حضور در ورزشگاه های مختلف، 
عملکــرد بازیکنان جوان و در رده 
ســنی امید را زیر نظــر دارند و به 
بررسی عملکرد آنان در جو حاکم 
بر ورزشــگاه ها می پردازند، خبری 
از کادر فنی تیم ملی بزرگســالان 
نیســت و همگــی در مرخصی و 

استراحت به سر می برند.
حمید استیلی و دستیارانش که در 
قدرتمند  تیمی  آماده ســازی  صدد 

برای حضور در رقابت های قهرمانی زیر 23 ســال آســیا در دی ماه هستند، از چندین ماه قبل مشغول 
انتخــاب بهترین نفرات و تدارک اردوها و بازی های تدارکاتی گوناگون هســتند اما مارک ویلموتس و 
دســتیارانش بعد از بازی با بحرین، ایران را ترک کردند و به جز یکی، دو خبر کوتاه، اطلاع دیگری از 

کادر فنی تیم ملی وجود ندارد.
ویلموتس در اردوهای اخیر تیم ملی و پیش از بازی های نه چندان دشــوار تیم ملی چند روز قبل از هر 
اردو و بازی، به ایران می آید و در تمرینات حضور دارد اما به جز روزهای قبل و بعد از فیفا دی، خبری 

از سرمربی تیم ملی و دستیارانش نیست.
در حالی که با شکســت تیم ملی مقابل بحرین، راه صعود به جام جهانی مقداری دشــوار شده و بازی 
حساسی با عراق در خاک این کشور پیش روی ملی پوشان است، ویلموتس در خارج از کشور حضور دارد 

و حاضر نشده در این فاصله در ایران بماند و عملکرد ملی پوشان ایرانی را زیر نظر بگیرد.
حتی در یک ماه اخیر، وحید هاشــمیان که قبلا در ورزشــگاه ها حضور می یافت، به مرخصی رفته و در 

هیچ یک از ورزشگاه های کشور بازی های مهم را هم تماشا نمی کند.
تنها فعالیت کادر فنی تیم ملی مربوط به یک خبر کوتاه در ســایت فدراســیون فوتبال است که دستیار 
بلژیکی ویلموتس که ساکن این کشور است، از نزدیک یکی از بازی های شارلوا را - که سه ملی پوش 

ایرانی در اختیار دارد - تماشا کرده و از بلژیک خارج نشده است.
در حالی که ظرف روزهای گذشته اخباری مبنی بر آماده سازی عراق برای بازی با ایران و برگزاری اردو 
در این کشــور اطلاع رسانی شده، تیم ملی ایران به رهبری مارک ویلموتس در آرامش و سکون به سر 

می برد و واژه »مربی پروازی« به معنای واقعی کلمه محقق شده است.
اکنون که تیم ملی بازی  حساسی مقابل عراق دارد و کادر فنی تیم ملی باید بیش از هر زمان دیگری در 
اختیار تیم ملی باشد، این اتفاق رخ نداده و کادر فنی تیم ملی دو، سه روز قبل از اردو به انتشار فهرستی 

از بازیکنان فعال در داخل و خارج از کشور می پردازد که فقط فیلم بازی آنان را تماشا کرده است.
تماشــای بازی های بزرگ در داخل ورزشــگاه ها توســط مربیان تیم های ملی در اقصی نقاط جهان، 
امــری طبیعی و بدیهی اســت که مربیان تیم های ملی آلمان، اســپانیا، انگلیــس و ایتالیا هم این کار 
 را در طول مســابقات باشــگاهی انجام می دهند و اطلاعات بیشــتری درباره داشــته های خود کسب

 می کنند.
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پرداخت تنها 35 درصد از بودجه کمیته 
ملی پارالمپیک

دبیر خراســانی اجرایی کمیته ملی پارالمپیک گفت: با وجود این که بودجه پیش بینی 
شده کمیته ملی پارالمپیک از سوی سازمان برنامه و بودجه در سال جاری 29 میلیارد 

تومان است، اما تا به امروز تنها 35درصد بودجه خود را دریافت کرده ایم.
هادی رضایی، با اشــاره به اختصاص تنها 35 درصــد بودجه کمیته ملی پارالمپیک 
از سوی ســازمان برنامه و بودجه از 29 میلیارد بودجه پیش بینی شده در سال جاری 
افــزود: هرچند بودجه تخصیص یافته به کمیته ملی پارالمپیک از ابتدای ســال تا به 
الان ناچیز و جوابگوی برنامه های ما نیســت، اما سعی کردیم بودجه خود را طوری 
مدیریت کنیم که در اعزام تیم ها به مســابقات کسب سهمیه پارالمپیک 2020 توکیو 
با کمترین مشــکل مواجه شویم. البته در برخی اعزام ها سخت گیریهای زیادی انجام 
می دهیم که احتمال دارد این ســخت گیریها در آینده آســیب زیادی را متوجه تیم ها 

کند.
وی گفت: به این مســاله باور داریم که با توجه به شــرایط اقتصادی کشور سازمان 
برنامــه و بودجه تلاش زیادی انجام می دهد تــا تاخیری در تخصیص بودجه کمیته 
ملی پارالمپیک نداشــته باشد، اما با توجه به این که در سال قبل بازیهای المپیک و 
پارالمپیک قرار داریم و فشــار کاری ما در 6 ماه دوم ســال بیشتر از 6 ماه اول سال 
اســت، تاخیر در واریز بودجه سبب می شود تا در اجرای برنامه ها با مشکلات زیادی 

روبرو شویم.
دبیر اجرایی کمیته ملی پارالمپیک با تاکید به این نکته که انتظار کســب 19 سهمیه 
از تیم دوومیدانی اعزامی به مســابقات جهانی امارات را داریم، تصریح کرد: با توجه 
به این که 19 ورزشــکار اعزامی معلولان و نابینایان و کم بینایان به مسابقات جهانی 
همه رنکینگ اول تا چهارم جهان را دارند و مدال آوران پارالمپیک دوره قبل هستند، 
انتظــار داریم که تمام نفرات اعزامی روی ســکو قرار بگیرند و 19 ســهمیه از این 

تورنمنت در رشته دوومیدانی کسب کنیم.
رضایی در پاسخ به این پرسش که آیا تیم والیبال نشسته و بسکتبال با ویلچر بانوان 
به مسابقات کسب سهمیه پارالمپیک 2020 توکیو اعزام می شوند یا خیر؟ خاطرنشان 
کرد: اعزام این دو تیم بســتگی به صلاحدید فدراسیون جانبازان و معلولان دارد. این 
دو تیم چون در سیاســت مدال آوری ما قرار ندارند، ما مسوولیتی در برابر آنها نداریم 
و فدراســیون خود باید تصمیم بگیرد که این دو تیم را به مســابقات کسب سهمیه 

پارالمپیک توکیو اعزام کند یا خیر؟
وی با اشــاره به عقد قرارداد مالی با مربیان تیم های والیبال نشســته مردان، جودو و 
تکواندو برای هدایت این تیم ها در پارالمپیک 2020 توکیو، گفت: به جز مربیان این 
3 تیم با 30 نفر از ورزشــکاران رشــته های وزنه برداری، دوومیدانی، والیبال نشسته 
مردان، تکواندو و جودو که شــانس کسب مدال طلا را در توکیو دارند قرارداد بستیم 
که حقوق 6 ماه اول مدال آوران طلا پرداخت شده و در 6 ماه دوم سال حقوق مدال 

آوران نقره و برنز نیز واریز خواهد شد.
دبیــر اجرایــی کمیته ملــی پارالمپیک اظهار کــرد: حقوق ورزشــکاران بر مبنای 
عملکردشــان در اردوها و وضعیت مدال آوری آنها در مسابقات برون مرزی در نظر 
گرفته می شــود. به عنوان مثال؛ ورزشکاری که به صورت غیرمتمرکز تمرین می کند 
به جز 5 میلیون تومان حقوق در نظر گرفته شــده روزی 250 هزار تومان برای 25 
روز حضور در اردوی آماده ســازی به حســابش واریز می شود که چیزی حدود یازده 
میلیون و دویســت و پنجاه هزار تومان محاسبه می شود. یعنی یک ورزشکار طلایی 
در طی 6 ماه اول ســال ششصت و هفت میلیون و پانصد هزار تومان دریافت کرده 
است. البته این میزان برای ورزشــکارانی که اردوی متمرکز دارند متفاوت است، به 
طوری که کمیته ملی پارالمپیک روزی 350 هزار تومان بابت هزینه ورزشکار جهت 
شــرکت در اردوها به حساب فدراســیون واریز می کند و 5 میلیون تومان به حساب 

ورزشکار واریز می کند.
رضایی در پایان اضافه کرد: ورزشــکارانی کــه در اردوهای داخلی دچار افت رکورد 
شــوند یا مدال طلای آنها در مســابقات برون مرزی به مدال نقره تبدیل شود، مبلغ 
حقــوق آنها از 5 میلیون به 2 میلیون تومــان کاهش پیدا می کند که این مبلغ برای 
مدل آوران برنز یک میلیون و پانصد هزار تومان است. البته ورزشکارانی که عملکرد 
قابل توجهی در اردوهای آمادگی داشــته باشند و در مسابقات مدال برنز آنها به نقره 
و یا طلا تبدیل شــود، علاوه بر پرداخت پاداش حقوق معوقه آنها نیز پرداخت خواهد 

شد تا با انگیزه بیشتری خود را برای پارالمپیک توکیو آماده کنند.

اعلام زمان بازی شهرخودرو در مرحله 
پلی آف لیگ قهرمانان آسیا

کنفدراســیون فوتبال آسیا زمان قرعه کشــی و آغاز فصل جدید لیگ قهرمانان آسیا 
را اعلام کرد که بدین ترتیب تیم فوتبال شــهرخودرو نماینده خراســان رضوی در 
ایــن رقابت ها روز 24 دی اولین دیدار خود را برگزار می کند.لیگ قهرمانان آســیا 
معتبرترین رقابت باشــگاهی در قاره آسیا به شمار می آید. این رقابت بزرگ در قاره 
کهن متفاوت با دیگر قاره ها برگزار می شود و هنوز تکلیف تیم قهرمان در فصل قبل 
مشخص نشده اســت.طبق اعلام کنفدراسیون فوتبال آسیا، قرعه کشی فصل جدید 
لیگ قهرمانان آســیا 10 دســامبر )19 آذر( در کوالالامپور برگزار خواهد شد و این 
آخرین بار است که این رقابت ها با شرکت 32 تیم برگزار می شود و از سال بعد طبق 
اعلام AFC این رقابت ها با حضور 40 تیم برگزار خواهد شــد.هم چنین طبق اعلام 
کنفدراســیون فوتبال آسیا مرحله پلی آف لیگ قهرمانان آسیا به ترتیب در تاریخ 14، 
21 و 28 ژانویه )به ترتیب 24 دی، یک بهمن و 8 بهمن( برگزار خواهد شد و زمان 
برگزاری دیدار نخســت مرحله گروهی هم  10 فوریه )21 بهمن( خواهد بود.گفتنی 
اســت؛ ایران مثل فصل قبل دو سهمیه مســتقیم خواهد داشت و در پلی آف هم دو  
تیم می توانند شانس صعود به مرحله گروهی را داشته باشند و به احتمال خیلی زیاد 
نماینده های ایران باید برابر نماینده های قطر که السیلیه و الریان هستند بازی کنند.

برگزاری مسابقات کشتی پهلوانی خراسان رضوی
مسابقات کشتی پهلوانی بزرگســالان خراسان رضوی امروز دوشنبه 13 آبان ماه در 
مشــهد برگزار می شود.این دوره از مسابقات از ساعت 9 الی 20 در خانه کشتی استاد 

توکل مجموعه ورزشی شهید بهشتی مشهد برگزار خواهد شد.

رتبه سوم دارت باز خراسانی در 
مسابقات قهرمانی کشور

مســابقات قهرمانی دارت کشور با رتبه سوم ورزشکار خراسانی در کردستان به پایان 
رسید.مســابقات قهرمانی دارت کشــور با حضور 136 ورزشــکار از سراسر کشور به 
میزبانی استان کردســتان برگزار شــد.امیرعلی رمضانی از تیم شرکت تجهیز طب 
کاســپین خاوران، نماینده خراسان رضوی توانســت در جایگاه سوم مسابقات دارت 

قهرمانی کشور آقایان قرار گیرد.

گفت وگو کشــتی گیر شــیعه آذربایجانی مدال هایش را به موزه 
آستان قدس اهدا می کند.

جبرئیل حســن افُ، کشتی گیر مسلمان و شیعه تیم ملی 
جمهوری آذربایجان که در لیگ برتر کشتی آزاد، برای 
تیم »تا ثبت جهانی توس« کشتی می گیرد تصمیم دارد 

مدال هایش را به موزه آستان قدس رضوی اهدا کند.
حســن افُ مدال برنز المپیــک 2016 ریو، 2 مدال نقره 
)2018 و 2019( و 2 مدال برنز )2010 و 2011( جهان 

در کشتی آزاد را در کارنامه دارد.
حسن افُ شیعه است

مجید خدایی، ســرمربی تیم کشــتی آزاد توس در این 
رابطه گفت: حســن افُ شیعه است و به خاطر ارادتی که 
به امام رضا )ع( دارد، ثبت جهانی توس را انتخاب کرد. 
او از چند تیم دیگر هم پیشــنهادات خوبی داشت، اما به 
خاطــر علاقه ای که به امام رضا )ع( داشــت تیم ما را 
انتخاب کرد. از طرفی این اتفاقی مهم می تواند باشد چرا 
که حسن افُ به اولین ورزشکار غیرایرانی تبدیل می شود 
که مدال هایش را به موزه آستان قدس اهدا خواهد کرد.
همچنین حسین رنگرز مربی تیم کشتی »تا ثبت جهانی 
توس« گفت: عشــق به امام رضــا مختص ما ایرانی ها 
نیســت و تمام شــیعیان دنیا آرزوی قلبی شان به ایران 

بیایند و به پابوس امام رضا)ع( سفر کنند.
حســین رنگرز، در خصوص اهدای مدال های جبرئیل 
حســن افُ به آســتان قدس رضوی اظهار داشــت: از 
آنجایی که جبرئیل حســن اف صاحــب مدال جهانی و 
المپیک  است و ارادت خاصی هم به امام هشتم شیعیان 
دارد تصمیــم گرفت تا مدال هایش را به موزه آســتان 
قدس رضوی تقدیم کند. او حتی ســه سال پیش هم با 

خانواده اش سفری زیارتی به مشهد داشت.
اولین کشتی گیر خارجی 

وی ادامــه داد: هنگامی که او با تیــم »تا ثبت جهانی 
توس« قرارداد امضا کرد ارادت قلبی اش به امام رضا)ع( 
بیشتر از گذشــته شد و پس از آن هم که فهمید حسن 
یزدانی مدال هایش را به آســتان قدس اهدا کرده او هم 
ابــراز تمایل کرد تا این کار را انجام دهد. ریاضی رئیس 
هیئت کشتی خراسان رضوی پیگیری های لازم را انجام 
داد تا زمانی که او به مشــهد می آید بــه عنوان اولین 
کشــتی گیر خارجی مدالش را به آستان قدس اهدا کند. 
عشق به امام رضا)ع( مختص ما ایرانی ها نیست و تمام 
شیعیان دنیا آرزوی قلبی شان به ایران بیایند و به پابوس 

امام رضا)ع( سفر کنند.
مربی تیم کشــتی »تا ثبت جهانی توس« تصریح کرد: 
جامعــه ورزش و علی الخصوص جامعه کشــتی که به 

نوعی ســمبل اخلاق مداری هســتند همیشه در تمام 
موضوعــات پیش قــدم بوده اند. ما در جلســه ای که با 
جبرئیل حســن افُ داشتیم رئیس هیئت کشتی خراسان 
بابت اهدای مدال های یزدانی به آستان قدس رضوی از 
او تجلیل کرد و همین عاملی شد تا این کشتی گیر هم 

چنین کار ارزشمندی را انجام بدهد.
رنگرز ادامه داد: تیم های دیگری هم در لیگ کشــتی 
بودند که خواهان امضای قرارداد با حســن افُ بودند اما 
اتفاقات به شــکلی رقم خورد کــه او تصمیم گرفت به 
تیم ما بیاید. حتــی خودش در جمعی اعتراف کرده بود 
شــاید قســمت این بوده به تیم ما بیاید تا متعاقب آن 
مدال هایش را به آســتان قدس رضــوی اهدا کند. این 

کاری که او انجام داد یک حرکت دلی بوده است.
شانس حضور در فینال

رنگرز در خصوص شرایط تیم »تا ثبت جهانی توس« 
خاطرنشان کرد: خوشبختانه حمایت های خوبی از تیم 

ما صورت گرفته و بــا حضور نفرات 
عنــوان داری که در ترکیب 

دارند  حضــور  ما  تیم 
برای  زیادی  شانس 
فینال  در  حضــور 
جــاری  فصــل 
لیگ برتر کشــتی 

داشــت.  خواهیــم 
شرایط  خوشــبختانه 

تیــم مــا خوب اســت و 
نداریم.  مصدومی  هیچ گونه 
را  عزم شان  ما  کشتی گیران 
جزم کرده اند تا کشتی های 
قابل قبولــی را برای تیم 
»تا ثبــت جهانی توس« 
که  هنگامــی  بگیرنــد. 
قرعه کشی مسابقات لیگ 
کشــتی صــورت گرفت 
قرعه تیم ما هشت اعلام 
شــد و اتفاق خیلی جالبی 
مطمئن  بــود.  مــا  برای 
هســتیم حمایــت امــام 
رضا)ع( پشــت ســر تیم 

ما خواهــد بود و با این 
اتفاق امیدوارم عنوان 
قهرمانی را به دست 

بیاوریم.

مربیتیمتوس:شانسزیادیبرایفینالیستشدنداریم

اهدایمدالهایکشتیگیر
آذربایجانیبهموزه
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حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی صبح امروز 
)یکشــنبه( و در آســتانه 13 آبان روز ملی مبارزه با استکبار جهانی 
در دیدار هزاران نفر از دانش آموزان و دانشــجویان سراســر کشور، 
نسل جوان پرتوان، پر نشاط و پر انگیزه را نعمتی بزرگ و ذخیره ای 
ارزشــمند برای ایران خواندند و با اشاره به استمرار خصومت عمیق 
امریکا با ملت ایران از کودتای 1332 تاکنون تأکید کردند: امریکای 
گرگ صفت البته ضعیف تر اما وحشــی تر و وقیح تر شــده است و در 
مقابل، جمهوری اسلامی ایران با دفاع مقتدرانه و منع مستدل مذاکره، 

راه نفوذ و ورود مجدد امریکا به کشور را سد کرده است.
رهبر انقلاب اسلامی همچنین »رونق تولید« را کلید حل مشکلات 
اقتصــادی مردم از جمله گرانی، تورم و کم شــدن ارزش پول ملی 
خواندند و افزودند: نباید همچنان که مدتی بیهوده منتظر برجام ماندیم 
حالا در انتظار اقدامات اروپایی ها یا مسائل دیگر معطل بمانیم بلکه 
باید به داخل دل ببندیم و همه توان را برای رونق تولید به کار گیریم.

حضرت آیت الله خامنه ای کودتای 28 مرداد 1332 را سرآغاز دشمنی 
آشکار شیطان بزرگ با ملت ایران خواندند و افزودند: امریکایی ها با آن 
کودتا، حتی به دولت مصدق که به آنها اعتماد کرده بود رحم نکردند 
و با ســاقط کردن دولت ملی، دولتی وابسته، فاسد و دیکتاتور را روی 
کار آوردند و به این شــکل بزرگترین دشمنیِ ممکن را در حق ملت 
ایران انجام دادند.ایشان افزودند: دولتی که با کودتا سرنگون شد، در 
واقع چوب اعتماد به شیطان بزرگ را خورد و امریکایی ها به واسطه 
رژیم پهلوی بر نیروهای مسلح، نفت، سیاست، فرهنگ، اقتصاد و همه 

عرصه های کشور تسلط کامل یافتند.
رهبر انقلاب با اشاره به اینکه برخی از جمله امریکایی ها در تلاشند 
با تحریــف تاریخ، آغاز خصومت امریکا با ایران را به تســخیر لانه 
جاسوسی ربط دهند، خاطرنشان کردند: امریکایی ها از ابتدای روابط با 
ایران، با طرح های به ظاهر دوستانه، باطناً با ملت ایران دشمنی می 
کردند که این دشمنی با کودتای 28 مرداد علنی شد و این مقطع آغاز 

خصومت علنی امریکا با ایران است.
ایشــان کودتای مرداد 1332 را موجب آگاهی بیشتر ملت خواندند و 
افزودند: ده سال بعد در ســال 1342 که مبارزات اسلامی و مردمی 
شــروع شــد، امام خمینی با درک موضع حقیقی و قلبی مردم، این 
واقعیت را بیــان کردند که امروز در اذهان ملــت ایران هیچ فردی 

منفورتر از رئیس جمهور امریکا نیست.
حضــرت آیت الله خامنه ای با بیان این واقعیت که امریکا از آن روز 
تا امروز هیچ تغییری نکرده است، گفتند: همان شرارت، همان گرگ 
صفتی، همان تلاش برای ایجاد دیکتاتوری بین المللی و همان سلطه 
طلبیِ بی حد، امروز نیز در امریکا وجود دارد البته با وحشــی گری و 
وقاحت بیشتر.ایشان با یادآوری فشار و خفقان حاکم بر ایران در دوران 
رژیم دیکتاتوری وابسته به امریکا گفتند: انقلاب اسلامی اساساً علیه 
امریکا و آن رژیم وابســته بود و عامه مردم به رهبری امام خمینی، 
بساط پادشاهی فاسد و وابسته را جمع کردند و جمهوری اسلامی را 

بر سر کار آوردند.
رهبر انقلاب با یادآوری برخی اقدامات امریکایی ها در 41 سال گذشته 
از جمله تهدید، کودتا، تحریم، تحریک قومیتها، تجزیه طلبی، آشوب 
طلبی، محاصره اقتصادی، نفوذ و روشهای دیگر تأکید کردند: آنها در 
این مدت هرچه بلد بودند و می توانســتند علیه نهادهای برخاسته از 
انقلاب به ویژه اصل جمهوری اسلامی توطئه و اقدام کردند که البته 
ما هم در مقابل هر کاری توانســتیم کردیم و در موارد زیادی حریف 

را به گوشه رینگ بردیم.
حضرت آیت الله خامنه ای »سد کردن راه نفوذ مجدد سیاسی و تسلط 
دوباره امریکایی ها بر ایران« را مهمترین پاسخ جمهوری اسلامی در 
مقابل توطئه های حاکمان واشــنگتن برشمردند و تأکید کردند: منع 
مکرر مذاکره با امریکا یکی از ابزارهای مهم بســتن راه ورود آنان به 
ایران عزیز است.ایشان مخالفت جمهوری اسلامی با امریکایی ها را 
دارای منطقی مســتحکم خواندند و افزودند: این روش عقلانی، راه 

نفــوذ مجدد امریکایی ها را می بندد، ابهــت حقیقی و اقتدار ایران را 
به جهانیان ثابت می کند و ابهت پوشــالی طــرف مقابل را در دنیا 
فــرو می ریزد.حضرت آیت الله خامنه ای با اشــاره به تکبر و خوی 
اســتکباری امریکا خاطرنشان کردند: امریکایی ها که برای مذاکره با 
سران کشورها بر ســر آنها منت می گذارند، سالهاست برای گفتگو 
با مقامات ایران اصرار می کنند اما جمهوری اسلامی امتناع می کند 
که تحمل این مسئله برای دشمنان ملت خیلی سخت است، زیرا به 
جهانیان ثابت می کند در دنیا حکومتی وجود دارد که قدرت غاصبانه 
و دیکتاتوری بین المللی امریکا را قبول ندارد و زیر بار حرف زور نمی 
رود.رهبر انقلاب مذاکره با امریکا را حقیقتاً بی نتیجه برشــمردند و 
تأکید کردند: برخی که مذاکره با امریکا را حلّال مشکلات می دانند، 
صددرصد اشتباه می کنند و هیچ نتیجه ای از گفتگو با امریکایی ها 
حاصل نخواهد شد، چرا که آنها یقیناً و قطعاً هیچ امتیازی نخواهند داد.

ایشان در همین زمینه این واقعیت را یادآوری کردند که طرف مقابل، 
نشستن مقامات ایرانی پشت میز مذاکره را به معنای به زانو درآوردن 
جمهوری اسلامی می داند و از اصرار بر مذاکره این هدف را دارد که 
به جهانیان بگوید فشــار حداکثری و تحریم ها سرانجام نتیجه داد و 

ایرانی ها به زانو درآمدند.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: اگر مسئولان جمهوری اسلامی 
ساده لوحی می کردند و به مذاکره می رفتند، از فشارها و تحریم ها 
هیچ چیزی کم نمی شد، بلکه راه برای طرح رسمی توقعات و تحمیل 

های جدید امریکایی ها باز می شد.
رهبر انقلاب با اشاره به تلاشــهای بی نتیجه امریکا برای حذف یا 
محدود کردن قدرت دفاع موشکی ایران افزودند: امروز به فضل الهی 
و همت جوانان میهن، دارای موشکهای دقیق با برُد دو هزار کیلومتر 
هستیم که می تواند به هر هدفی با خطای فقط یک متر اصابت کند.

ایشــان گفتند: اگر به مذاکره می رفتیم، امریکایی های متوقع پای 
موشــکها را به میان می کشــیدند و مثلًا می گفتند باید موشکهای 
ایران حداکثر 150 کیلومتر برُد داشته باشد که اگر مسئولان ما این را 
می پذیرفتند، پدر کشور در می آمد و اگر نمی پذیرفتند همین آش و 

همین کاسه تکرار می شد.
حضرت آیت الله خامنه ای تجربه هایی نظیر مذاکرات بی نتیجه کوبا 
و کره شمالی با امریکا را درس آموز خواندند و گفتند: مسئولان امریکا 
و کره شــمالی متقابلًا قربان صدقه یکدیگر هم رفتند اما در نهایت 
امریکایی ها براساس روال خود در مذاکرات، یک ذره از تحریم ها کم 

نکردند و هیچ امتیازی ندادند.
ایشان با اشــاره به اصرار دولت فرانسه به واسطه گری گفتند: رئیس 

جمهور فرانسه یک ملاقات با ترامپ را حلّال همه مشکلات ایران 
دانســته بود که باید بگوییم این شــخص یا خیلی ســاده است و یا 

همدست امریکایی ها است.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: اخیراً نیز با این که می دانستم نمی شود، 
اما برای امتحان و به منظور روشن شدن موضوع برای همگان، گفتم 
با وجود خطایی که امریکایی ها با خروج از برجام مرتکب شدند، اگر 
همه تحریم ها را بردارند، می توانند در مجموعه برجام شرکت کنند 

اگرچه می دانستم که قبول نمی کنند و به همین صورت هم شد.
ایشان با طرح این سؤال که حدّ توقف خواسته ها و توقعات امریکا از 
ایران کجا است، گفتند: آنها فعلًا می گویند در منطقه فعال نباشید، به 
جبهه مقاومت کمک نکنید، در برخی کشورها حضور نداشته باشید و 
توان دفاعی و تولید موشک خود را متوقف کنید و بعد از این خواسته ها 
خواهند گفــت از قوانین و حدود دینی دســت بردارید و بر موضوع 
حجاب اسلامی نیز تأکید نکنید، بنابراین خواسته های امریکا هیچگاه 

تمامی ندارد.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: من چند سال قبل در دیدار با مسئولان 
در همین حسینیه گفتم آنجایی که امریکا متوقف خواهد شد و دیگر 
توقع جدیدی مطرح نخواهد کرد، کجاست؟ توقعات امریکا حدّ یقف 
ندارد.حضرت آیت الله خامنه ای با اشــاره بــه اینکه امریکایی ها به 
دنبال بازگرداندن ایران به شرایط پیش از انقلاب هستند، تأکید کردند: 
انقلاب اسلامی محکم تر از این حرف ها است و اراده پولادین و عزم 
راسخ جمهوری اسلامی هیچگاه اجازه نخواهد داد که امریکا با چنین 

ترفندهایی بار دیگر به ایران بازگردد.
ایشان در ادامه سخنان خود به مسائل داخلی کشور و موضوع رونق 
تولید اشاره کردند و گفتند: هشت ماه از اعلام شعار سال گذشت. البته 
در این هشــت ماه برخی کارهای خوب انجام گرفته است اما بخش 

هایی هم وجود دارند که همچنان به کار و تلاش بیشتر نیاز دارند.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به اینکه کلید حل مشکلات اقتصادی 
کشــور در گرو رونق تولید اســت، افزودند: من اقتصاددان نیستم اما 
اقتصاددانها به صورت اجماعی، در سخنان و اظهارنظرهای خود شعار 
ســال را تأیید کردند زیرا اشــتغال، ثروت ملی، رفاه عمومی و حتی 

پیشرفت علمی به واسطه رونق تولید به وجود می آید.
حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: کاهش فشار به مردم و حل 
مشــکلاتی همچون گرانی، تورم و کم ارزش شدن پول ملی تنها با 

اهتمام به موضوع تولید ملی امکان پذیر خواهد بود.
ایشان با اشاره به سخنان چندی پیش وزیر صنعت مبنی بر اینکه هر 
جا یک واحد صنعتی در آستانه تعطیلی قرار بگیرد، به کمک آن می 

رویم، گفتند: این سخنان، عالی و خرسند کننده است و حالا باید پای 
این قول بایستند و دیگر مسئولان نیز همین گونه عمل کنند.

حضرت آیــت الله خامنه ای با انتقاد از رویکــرد »منتظر خارجی ها 
ماندن« گفتنــد: یک مدت معطل برجام بودیم، یک مدت دیگر هم 
معطل دستور رئیس جمهور امریکا برای تمدید مهلت های سه ماهه ای 
بودیم که متأسفانه در برجام گذاشته اند، و یک مدت هم معطل بمانیم 
برای رئیس جمهور فرانسه و برنامه های فرانسوی ها، در حالی که این 
انتظارها، سرمایه گذار و فعال اقتصادی را دچار بلاتکلیفی می کند و 

کشور را به رکود و عقب ماندگی می کشاند.
ایشــان تأکید کردند: این انتظارها را رها کنید. البته نمی گویم رابطه 
هــا را قطع کنید بلکه می گویم به خارجی هــا دل نبندید و فقط به 

داخل دل ببندید.
حضرت آیت الله خامنه ای به سخنان یکی از استانداران درباره انعقاد 
90 هزار میلیارد تومان قرارداد در اســتان طی چند ماه اشاره کردند و 
گفتند: این نشان دهنده بخش کوچکی از ظرفیتهای بی شمار استانها 
است که باید برروی همین ظرفیتها متمرکز شد و آنها را پیگیری کرد.

ایشــان یکی دیگر از راههــای رونق تولید را جلوگیــری از واردات 
کالاهای دارای تولید داخل دانســتند و افزودند: عده ای هستند که 
حیات و ثروت بادآورده شان وابســته به واردات است اما واردات زائد 
و بی رویه موجب ورشکســتگی تولید داخــل و بیکار ماندن جوانان 
خواهد شــد، بنابراین علاج واقعی مشــکلات این است که دولت و 
مجلس، برای عملیاتی و اجرایی شــدن سیاستهای صحیح ابلاغی، 

برنامه ریزی کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای در بخش دیگری از سخنانشان، با تمجید 
از خصوصیات نسل جوان از جمله انگیزه، انرژی و آمادگی برای انجام 
دادن وظایف گفتند: کشور به معنای حقیقی کلمه به این نسل احتیاج 
دارد چرا که این جوانان متدین هستند که با احساس مسئولیت و در 

صراط مستقیم ایران را می سازند و به پیش خواهند برد.
ایشان با انتقاد مجدد از موضوع محدود کردن نسل افزودند: آثار چنین 
اقدامات خطرناکی دو دهه بعد آشــکار خواهد شد که ایران دیگر از 

نسل جوان متراکم برخوردار نیست.
رهبر انقلاب با اشاره به قول مسئولان برای برطرف کردن مشکلات 
موجود و مقابله با تحدید نسل تأکید کردند: این موضوع باید با جدیت 
دنبال شــود.حضرت آیت الله خامنه ای در پایان سخنان خود گفتند: 
ظرفیت های کشــور بسیار زیاد اســت و جمهوری اسلامی به حول 
و قوه الهی و به کوری چشــم آنهایی که نمی توانند ببینند، از همه 

مشکلات، سرافراز بیرون خواهد رفت.
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